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Nu cred că literatura va putea fi fabricată de computere

Du p ă  o p i n i a  m e a  î n  s o c i e t a t e a 
contemporană rolul literaturii este la fel 
de important ca și rolul științei. Litera-

tura (și aici am în vedere evident numai litera-
tura majoră, valoroasă) reprezintă specicificitatea 
umană în cel mai înalt grad, impulsionează sensi-
bilitatea și educă prin forța exemplului particular 
latura generală de noblețe și de sublim a senti-
mentelor ca act de conștiință.

Bineînțeles că societatea contemporană 
este profund diferențiată, adeseori sfâșiată de 
contradicții, inegală din punctul de vedere al 
dezvoltării sociale și deci inegală și din punctul 
de vedere al culturii și receptivității la cultură. 
Literatura (și subliniez din nou, nu mă refer decât 
la literatura autentică, iar nu la subprodusele ei), 
reflectând raporturile individului cu societatea, 
nu poate fi privită ca un sistem unitar (după cum 
pot fi privite științele abstracte care au tendința de 
a descoperi și descoperă legi), fenomenul literar 
trebuie înțeles profund diferențiat, tendința liter-
aturii fiind nu aceea de a descoperi legi, ci aceea 
de a opta și a acorda tensiune emoțională legilor, 
de a reprezenta legile prin sentimente. Aceasta nu 
înseamnă că literatura nu poate descoperi legi. Ea 
poate descoperi și legi noi, și nu o dată scriitorii 
au fost precursorii unor descoperiri științifice, dar 
sensul principal al literaturii este de a transmite 

prin sentimente (ca act de conștiință) legile naturii 
și mai cu seamă legile naturii umane. De aici de-
curge și forța educativă a literaturii, înțelegându-
se prin forță educativă nu transformarea și modi-
ficarea spontană a cititorului, ci stârnirea prin sen-
timente, în conștiința cititorului respectiv, a unei 
opțiuni mai deslușite către noblețe și sublim.

Deci ,  ro lu l  l i te ra tur i i  în  socie ta tea 
contemporană este de o importanță covârșitoare.

Atâta timp cât oamenii vor comunica prin vor-
bire, va exista și literatură.

Cu cât mijloacele tehnice de comunicare se 
vor perfecționa (tiparul, discul, magnetofonul, 
radioul, cinematografia, televiziunea), șansele de 
circulație ale literaturii sunt sporite. Literatura, în 
esența ei, nu ține neapărat de cuvântul scris.

Viitorul literaturii sunt convins că va coin-
cide cu viitorul omului. Nu împărtășesc câtuși 
de puțin pesimismul panicard al celor care cred 
că tehnica va desființa interesul față de literatură. 
Dimpotrivă! Nu cred, de asemenea, că literatura 
va putea fi fabricată de computere. Este adevărat 
că, cel puțin în principiu, un computer poate să 
facă un sonet de Shakespeare. Da, dar aceasta cu 
condiția să se fișeze opera shakespeariană și să se 
programeze în computere structura sonetelor lui 
Shakespeare. Dealtfel, computerele și în știință au 
rolul de a soluționa, iar nu acela de a crea. Cui i-a 

dat vreodată prin cap și cine și-ar putea imagina 
vreodată că prin crearea unui ceas perfecționat se 
poate crea și timp?

Dar în legătură cu viitorul, în special al 
poeziei, după opinia mea, mai există și o altă 
problemă pe care am s-o expun pe scurt:

Una dintre pricinile pentru care se scrie poezie 
este aceea de a comunica esențial uman, pentru 
că poezia este tot ceea ce desparte pe om de orice 
altceva. Ea este diferența specifică, definitorie, în-
tre genul minim și genul proxim.

Tocmai de aceea, poezia, exprimând conținutul 
cel mai specific uman cu putință are o înfățișare 
nuanțată: națională. În secolul nostru, poezia 
diferitelor națiuni și naționalități cunoaște o în-
florire fără precedent... De ce? Pentru că nevoia 
de comunicare esențială a sporit, pentru că ne-
voia supraviețuirii individualității în cadrul 
colectivităților din ce în ce mai ample a devenit o 
problemă reală.

Într-o oarecare măsură și într-un grad din ce în 
ce mai evident, poezia a început să joace un rol 
regizabil în comunicarea nu numai în cadrul unei 
națiuni, ci și în relațiile internaționale.

Captarea noilor sentimente și retransmiterea 
lor mi se par a fi sensul capital al poeziei con-
temporane.

Nichita STĂNESCU
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Multă vâlvă a făcut Primăria la în-
ceputul acestui secol în privinţa  

construcţiei  de  locuinţe.
Pusă în faţa valului de noi locuitori şi a 

dezvoltării economice deosebite, primăria 
oraşului ia hotărârea de a construi locuinţe pen-
tru muncitorii săraci, care nu-şi puteau ridica 
pe banii lor o casă. S-au identificat terenurile, 
situaţia lor juridică, s-au făcut planurile, s-au 
aprobat şi s-a trecut la lucru. Cum însă banii nu 
sunt niciodată de ajuns, abia în anul 1914 sunt 
date în folosinţă câteva asemenea locuinţe (azi 
se numesc sociale) cu chirie pentru lucrătorii săraci 
din firmele oraşului. Și acestea erau diferenţiate, 
pe tipuri de confort (gândiţi-vă la de la începutul 
veacului, nu la cel de acum): o cameră, două came-
re, cu dependinţe complete sau cu ele comune etc.
Cel mai reprezentativ exemplu în acest sens sunt 

cele şase clădiri construite pe bd. Take Ionescu (pe 
acea vreme - 1914 - se numea prelungirea străzii 
Maghiare), colţ cu str. E. Baader și peste drum de 
Tramvaie şi ILSA. Erau trei clădiri mai mici aici 
pe colţuri, ce aveau 13 locuinţe cu două camere, şi 
trei clădiri ceva mai lungi, cu locuinţe având câte o 
cameră. Costul lor total (la banii de atunci) a fost de 

420.000 de coroane. Ansamblul există şi astăzi 
şi a reprezentat singurul complex de locuinţe 
construite cu ajutorul statului de atunci, în anul 
1914 - deşi „în roşu” - clădirile au fost date în 
folosinţă: s-au selecţionat, cei mai săraci s-au 
întocmit tabele, s-au făcut deschideri festive 
și publice. Condiţiile de locuit erau oarecum 
stil vagon: cameră la stradă, cu intrarea prin 
bucătărie, ce avea lângă ea o cameră. Pe fie-
care palier erau 7 astfel de locuinţe ce aveau 
- la capătul coridorului - câte un WC lângă 
trepte. Anii au trecut, stăpânirile s-au schim-
bat, confortul locuinţelor a crescut. Criza de 
locuințe a rămas. Socialismul a încercat să 

construiască blocuri de locuinţe care să asigure un 
cămin fiecărei familii, în ce condiţii ştim cu toţii, 
între blocurile vechi şi cele noi de pe bd. Take Io-
nescu este o diferenţă de timp de vreo şase decenii, 
tot atâtea câte case (primele) au fost ridicate. Un 
fragment din istoria urbanismului timişorean.

Timiºoara 1914

 Damian URECHE                                                                                                                                                                                                                              Timișoara – 1981

Datorită ţie stăm în umbră,
Nu mai pot valorile să crească,
Stăm de-un veac cu mîinile în şolduri -
Sfîntă laşitate românească!

Şi de-atîta chin şi de durere,
Nu mai pot nici mamele să nască,
Nu primim nimic, dar ni se cere -
Sfîntă laşitate românească!

Trădători cu sufletul de slugă,
Ce-au ajuns la viaţa boierească,
Au venit la sînul tău să sugă -
Sfîntă laşitate românească!

Bietul nostru neam e plin de ură,
El, ce ştie-atîta să iubească,
Nu mai ştie omul cîte-ndură -
Sfîntă laşitate românească!

Din cuprinsul sfintei noastre ţări
Rup vecinii cu măsea frăţească
Şi ne-aşteaptă noi ameninţări -
Sfîntă laşitate românească!

De-ar veni şi-aici un pic de bine,
Dictaturi să nu ne mai umbrească,
Poate-atuncea vom scăpa de tine -
Sfîntă laşitate românească!

Sfîntă laşitate românească
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pompierii sună alarma!

Un exercițiu de verificare a sirenelor de 
alarmare publică va avea loc în prima 

zi de miercuri a fiecărei luni, în intervalul orar 
10 -11, anunță reprezentanții Primăriei orașului 
Jimbolia. Potrivit datelor transmise autorităților 
locale de către Inspectoratul pentru Situații de 
Urgență „Banat”, scenariul vizează manifestarea 
tipurilor de risc generatoare de situaţii de urgen-
ţă şi protecţie civilă (inclusiv pericolul atacului 
din aer), care impun alarmarea populaţiei. Rolul 
acţiunii este antrenarea autorităţilor administra-
ţiei publice locale şi pregătirea populaţiei prin 
cunoaşterea semnificaţiei semnalelor de alarma-
re. Astfel, pentru alarma aeriană vor fi 15 sunete 

a 4 secunde fiecare, cu pauză de 4 secunde între 
ele. Pentru sirenele cu aer comprimat, semnalul 
se compune din 15 sunete a 2 secunde fiecare, 
cu pauză de 2 secunde între ele. Pentru alarma la 

dezastre vor fi 5 sunete a 16 secunde fiecare, cu 
pauză de 10 secunde între ele. Pentru sirenele cu 
aer comprimat, semnalul se compune din 5 su-
nete a 8 secunde fiecare, cu pauză de 5 secunde 
între ele. Prealarma aeriană presupune 3 sunete a 
32 secunde fiecare, cu pauză de 12 secunde între 
ele, iar pentru sirenele cu aer comprimat semna-
lul se compune din 3 sunete a 16 secunde fiecare, 
cu pauză de 6 secunde între ele. Încetarea alar-
mei se face cu sunet continuu, de aceeaşi intensi-
tate, cu durata de 2 minute. Pentru sirenele cu aer 
comprimat semnalul se compune dintr-un sunet 
continuu, de aceeaşi intensitate, cu durata de 1 
minut, explică reprezentanții I.S.U. Timiș.

La mulţi ani, 2018!

La cumpăna dintre ani, Primăria și Consi-
liul Local Jimbolia au organizat în centrul 

oraşului, așa cum fac în fiecare an de Revelion, 
un frumos foc de artificii. „Lăsaţi o parte din lu-
mina artificiilor aprinse în noaptea Anului Nou să 
vă lumineze. Fie ca anul care vine să fie pentru 
voi o punte spre ceva mai bun, mai luminos. La 
mulţi ani!”, a transmis Darius Postelnicu, prima-
rul orașului Jimbolia, celor adunați să sărbăto-
rească împreună trecerea dintre ani.

Pagină realizată de Ada MAxIM

În prima zi de miercuri din lună,

Mitropolitul Banatului a 
ajutat o familie din Jimbolia

Ultima zi din anul 2017 a fost una specială 
pentru credincioşii ortodocşi din oraşul 

Jimbolia. Înaltpreasfinţitul Ioan Selejan, Mitro-
politul Banatului, a făcut o vizită acestora, fiind 
întâmpinat de către primarul Darius Postelnicu, 
părintele Petru Alexa şi mulţi alţi enoriași. La 
finalul slujbei duminicale, Mitropolitul a vorbit 
despre viață, iertare, speranță și solidaritate, adu-
când totodată o mare bucurie prin sprijinul său 
unei familii din Jimbolia, care are nevoie urgentă 
de un spaţiu pentru locuit. Cazul a fost adus în 
fața oamenilor cu suflet mare, care au hotărât să 
ajute cu ce pot această familie aflată în necaz.

Sărbătoarea de Ignat
 – petrecere mare la Jimbolia

Așa cum se întâmplă în fiecare an în 
apropierea Crăciunului, jimbolienii au 

așteptat cu nerăbdare și de această dată Sărbă-
toarea de Ignat. Evenimentul, ajuns la cea de a 
XVII-a ediție și organizat de Primăria Jimbolia 
și Consiliul Local, a avut loc la Centrul Expo-
Ripensis, în data de 20 decembrie. Meșterii mă-
celari și-au ascuțit cuțitele și au trecut la tăierea 
porcilor, perpelindu-i și tranșându-i sub privirile 
petrecăreților invitați la pomana porcului și la 
un pahar de vin sau țuică fiartă. Cei prezenți au 

participat astfel la păstrarea tradițiilor sărbătorilor de iarnă, au retrăit amintiri din copilărie și au 
adunat momente de bucurie noi, să le ajungă până la Ajunul următor.

Festivalul Îngerilor 
le-a dat aripi jimbolienilor

În perioada Crăciunului, elevii Liceului 
Tehnologic și ai Școlii Gimnaziale din 

Jimbolia și-au unit forțele și priceperea pentru 
a pune în scenă „Festivalul îngerilor”. Elevii au 
colindat, au recitat poezii și au interpretat o piesă 

de teatru, în aplauzele audienței numeroase. Fes-
tivalul face parte dintr-un proiect județean, aflat 
sub îndrumarea inspectorului școlar Ladislau 
Domolki, și a fost coordonat de doamna prof. 
Corina Hadarag.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Lipsa bunului simţ şi jignirile nu sunt apreciate la Lugoj

Francisc BOLDEA, primarul oraşului Lugoj

Privind peste 
umărul vremii, 

cu câteva zile înainte 
începutul acestui an, 
domnul Francisc Bol-
dea, edilul municipiului 
Lugoj, s-a arătat prin 
câteva mărturisiri pu-
blice, mulțumit de re-
alizările anului trecut, 
încrezător în anul care 
abia începe și mâhnit de 
adversitățile fade.

„Voi începe -  a spus domnia sa - cu cea mai 
mare deziluzie, care este legată de Splaiul Morilor, 
de investiția foarte mare în zona respectivă și de 
obstrucția primită din partea Ministerului Culturii, 
legat de faptul că pe strada Ion Vidu este casa com-
pozitorului Ion Vidu. Dar faptul că am recuperat 
și am renovat complet cele două clădiri din cen-
tru – partea de evidența populației și pașa poarte și 
sediul pentru relațiile internaționale, coroborat cu 
faptul că am încheiat în acest an partea de încălzire 

de la Casa Bredicenilor, sunt exem ple le cele mai 
bune la acest capitol. Tot așa, de bine, aș putea să 
vă spun despre teatru, care se află într-o fază foar-
te avansată de a redeveni ceea ce a fost odată, mă 
refer la fotolii, scenă, dotare, pian de concert per-
formant etc. S-a văzut foarte bine la Gala Premiilor 
Lugojene, unde am avut premianți și invitați unul 
și unul. Ce a fost pe scenă și ce invitați de elită 
au fost, așa ceva nu s-a văzut nicio da tă! Mă întreb 
cum s-au sim țit cei care în consiliu nu au votat-o 
pe Aura Twarowska, dacă au fost în sală și au vă-
zut amploarea evenimentului”.

Preocupat de extinderea orașului, domnul pri-
mar a subliniat că noul Cartier Militari, nou a pă rut 
în oraș, beneficiază de apă, canalizare, stâlpi mon-
tați, iluminat public, iluminat de forță, asfaltarea 
drumurilor principale și a intrărilor în cartier. După 
părerea mea – a mai spus domnul primar - va fi 
cel mai frumos cartier al orașului. Niciunde, într-
un municipiu, nu răsare un cartier nou, într-un an, 
doi. Coroborat cu Kaufland, este o zonă de dezvol-
tare, care se va extinde cu încă 600 de case, vizavi 
de IURT. O nouă extindere va fi pe Buziașului, cu 

încă 300 de case, pe terenul unui privat. Cartierul 
Balta Lată este finalizat în proporție de 95%.  Aș 
menționa și noul obor, complet amenajat, în spri-
jinul ideii că toată periferia Lugojului este făcută.

Mâhnit de adversitățile searbăde, domnul pri-
mar a ținut să asigure cetățenii municipiului că: 
„Eu nu am venit primar pentru cei care mă con-
testă în con siliu, aceiași care se re gă sesc și în me-
diul online. Eu nu sunt obligat să le pun în practică 
frustrările și ne rea lizările personale. Eu am venit 
cu un program care a câș tigat interesul cetățenilor 
municipiului Lugoj și pe acela îl pun în practică. 
Așa am procedat în toate cele trei legislaturi. A 
pune în practică ad-literam ce postează unul azi 
sau altul mâine dimineață este absurd. De acord, 
sunt lucruri care îți scapă, pe care nu le vezi. Dar a 
face din asta un program, mi se pare o prostie. Să 
fie clar: nu condamn critica, ci această do rin ță de 
a desființa permanent, cu orice preț. Lipsa bunului 
simț și jignirile nu sunt apreciate. Acești oameni nu 
mai au adepți. Dovadă că, pe mă sură ce trece tim-
pul, lumea nu mai ține cu cei care critică non-stop, 
ci trece de partea celui criticat”.

 
Recunoştinţa administraţiei lugojene

Odată cu începu-
tul de an, edi-

lul municipiului Lugoj, 
domnul Francisc Bol-
dea, s-a arătat preocupat 
de a asigura continuita-

te întâlnirilor anuale a celor aflați la vârsta pensi-
ei. Convins că acești oameni și nu numai dânșii,  
merită toată recunoștința sa, domnul primar a spus: 
„Ziua Persoanelor Vârstnice, Revelionul Pensiona-
rilor, manifestările revo lu țio narilor în cinstea Lu-
gojului, al doilea oraș al țării liber de comunism, 

respectul față de seniorii ora șu lui, față de cei tineri, 
prin premierea elevilor o limpici și profesorilor care 
i-au pregătit, prin acordarea burselor muni ci pale 
prin premierea spor ti vi lor, sunt cuprinse și vor fi și 
în continuare cu prin se pe agenda Primăriei, pentru 
că toate acestea sunt for me de respect”.

Taxele şi impozitele 
nu se schimbă la Lugoj

Taxele și impozitele locale vor rămâne 
la Lugoj la fel ca cele din anul 2018. 

Domnul primar Francisc Boldea se arată convins 
că situația economică permite ca dările pe care le 
achită lugojenii să rămână la nivelul la care sunt 
acum, chiar dacă salariile s-au mă rit.

„Primăria Municipiului Lugoj nu și-a pro-
pus să mă rească taxele și impozitele. Rămânem 
la aceleași taxe și impozite pe care le-am sta bilit 
încă din luna mai și care se vor aplica și în 2018. 
De asemenea, facilitățile care am spus că se aplică 
până la 31 martie se vor aplica în con tinuare. Da-
torăm acest fapt și modului în care am ges tionat 
activitatea finan cia ră din acest an, având fon duri 
suficiente, deși s-au mărit retribuțiile cu peste 
40%, dar cred că avem fondurile necesare”, ne-a 
asigurat domnul Fran cisc Boldea.

Elevi cu care ne mândrim

Colegiul Naţional „Coriolan Brediceanu” s-a 
remarcat de-a lungul anilor ca un liceu de 

top prin rezultatele obținute de elevii săi la olimpi-
ade și concursuri naționale sau internaționale, dar 
și de proiectele implementate cu succes.

La sfârșitul anului trecut, Sergiu Novac, elev în 
clasa a X-a, care a fost premiat cu o diplomă de onoa-
re şi suma de 4.000 de lei de către Ministerul Educa-
ţiei Naţionale, pentru succesul de la Olimpiada Inter-
naţională pluridisciplinară Tuymaada, în cadrul unui 
eveniment care a avut loc la Palatul Parlamentului.

Aceasta nu a fost singura recunoaștere primită de Sergiu Novac, un alt titlu de onoare i-a fost înmâ-
nat, din partea Comisiei pentru Învăţământ, Ştiinţă, Tineret şi Sport a Senatului României, „Ca semn al 
recunoaşterii şi preţuirii performanţelor prezente şi viitoare”, același premiu primind profesoara Adri-
ana Mariş, „ca semn al preţuirii pentru strădaniile de a înălţa şcoala românească” şi Colegiul Naţional 
„Coriolan Brediceanu”, în semn de omagiu şi preţuire pentru generaţiile de profesori şi elevi care au 
dat strălucire şcolii prin performanţă”.

Colegiul lugojean este singura şcoală din judeţul Timiş evidenţiată astfel în 2017 şi se alătură altor 
88 de şcoli din întreaga ţară premiate pentru performanţa elevilor lor.

Echipa de speranțe a Clubului Sportiv Școlar 
Lugoj, pregătită de profesoara Carmen To-

dros, a avut o vacanță de sărbători activă, după ce 
a răspuns invitației clubului CSM Timișoara de a 
participa la cupa cu același nume.

Voleibalistele lugojene, care au în vitrina clubului 
titlul de campioane naționale, au câștigat toate meciu-
rile disputate, 3-0 cu CSM Timișoara și 3-1 cu Argo 
Volos din Grecia, în prima zi și din nou 3-1, în finala 
cu aceeași echipă din Grecia, în 29 decembrie.

Sport

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Trebuie să ne facem o promisiune, nouă înşine şi celor care cred în noi, 
că nu vom uita să fim uniţi, la rău şi la bine!

Marcel AVRAM, primarul oraşului Făget

La început de 
an 2018, pri-

marul Marcel Avram 
îşi îndreaptă gândurile 
sale bune către locui-
torii oraşului Făget. 
„La trecerea dintre 
ani, toți tragem linie și 

punem în balanță lucrurile trăite, bune și rele, 
meditând la ce trebuie să schimbăm, ce trebuie 
să mai construim pentru a ajunge unde ne do-
rim. Dacă de sărbători încercăm să devenim 
mai buni, mai îngăduitori, îndreptându-ne cu 
un gând bun și o urare spre toți cei pe care i-am 
întâlnit în anul încheiat, cu care am lucrat, ală-
turi de care am luptat de-a lungul anului pentru 

un trai mai bun, acum, la început de an, trebuie 
să mulțumim pentru lucrurile frumoase reali-
zate și să ne facem o promisiune, nouă înșine 
și celor care cred în noi, că vom munci și mai 
mult, și că nu vom uita să fim uniți, la rău și la 
bine. Vă doresc ca noul an să vă aducă multe 
bucurii, realizări şi pace în suflet. La mulţi ani!”

La mulţi ani, 
domnule profesor Dumitru Tomoni!

În 2 
f e -

bruarie va fi 
ziua de naşte-
re a domnului 
prof. dr. Du-
mitru Tomoni, 

important scriitor și istoric al Țării Banatului, 
președinte al Societății de Științe Istorice din 
România, filiala Lugoj, cu 24 de lucrări şi pes-
te 150 de studii şi articole de istorie publicate, 
doctor în istorie și profesor la Liceul teoretic 
„Traian Vuia” din Făget. Fiind o figură emble-
matică pentru Țara Făgetului, dar şi un preţios 
colaborator al jurnalului interregional Banatul, 
întregul colectiv al redacţiei îi urează domniei 

sale viaţă lungă, cu sănătate, împliniri şi numai 
bucurii. Întrebat cum vede viața la împlinirea 
fiecărui nou an, profesorul Tomoni mărturisește 
că treptele urcate an de an i-au adus și bucurii, 
dar și multe deziluzii, ca fiecărui om ce adu-
nă experiențe și înțelepciune. „De la o anumită 
vârstă, este mai greu să te aştepţi la lucruri sen-
zaţionale. Te bucuri că nu ai avut probleme de 
sănătate, că ai publicat o carte şi mai multe stu-
dii şi articole, că ai găsit mai multe documente 
de arhivă inedite, că nu te-au dezamăgit prea 
mult prietenii sau că ai cunoscut noi oameni, 
etc. Dintre amintirile recente, m-a bucurat acor-
darea titlului de Cetăţean de onoare al oraşului 
Făget. Într-adevăr, profesia de dascăl de istorie 
şi cercetător de documente îmi oferă posibilita-

tea să privesc mult mai relaxat prezentul, une-
ori bulversant şi dezamăgitor, şi să mă refugiez 
într-un trecut mult mai liniştit, performant şi 
motivant”, spune profesorul Tomoni. 

În 20 decembrie, domnul profesor a adău-
gat în „palmares” o altă recunoaștere a meri-
telor sale, Centrul Cultural și Complexul Mu-
zeal „Teatrul vechi Mihai Eminescu” împreună 
cu Clubul MITTELEUROPA, Viena / Oravița 
acordându-i domniei sale Premiul de excelență 
„Opera Omnia” pentru istoriografie și titlul de 
Laureat în Litere și Arte al ediției omagiale 
„200 de ani de teatru la Oravița”. 

Felicitări, domnule profesor, și La mulți ani 
frumoși!

Festivalul de colinde de la Făget, 
la a xVII-a ediţie

În perioada 21 - 22 decembrie, „orașul 
castanilor” s-a bucurat de o nouă ediție 

a Festivalului de colinde, în Parcul Central al 
urbei. Evenimentul mult așteptat de făgețeni 
și oaspeții lor, veniți să petreacă împreună cu 
rudele și prietenii sărbătorile de iarnă, a ajuns 
la ediția a XVII-a, în organizarea Primăriei, a 
Consiliului Local și a Casei de Cultură din Fă-
get. Ca de fiecare dată, dubaşii din Povergina, 
care au urcat pe scenă în prima seară a progra-
mului special, au fost aplaudați la scară largă, 
administrația locală pregătind, așa cum ne-a 
obișnuit, multe surprize frumoase. În 22 decem-
brie, începând cu orele 17, au urcat pe scena din 
Parcul Central, încântând asistența, interpreții 

Vasile Conea, Otilia Radu, Mircea Cârțișorean, 
Bianca Mărășescu, Floare Hojda Tomoiagă, 
Ansamblul profesionist „Doina Banatului” din 

Caransebeș, alături de Florin Bojin, Maria Ane-
sia Rusnac, Adelina Resca, Claudiu Chiriac, 
Daniela Văcărescu și Iosif Pușchiță; Ansamblul 
Făgețeana, cu Ion Beschiu, Alessandra Lazăr, 
Dorinel și Denisa Gavriluț Pârvoni, Theea Plos-
cariu și Ionuț Beuca; programul fiind încheiat de 
Ansamblul de cântece și dansuri „Sorin Leia” 
din Tomești.

Drept urmare, nici reacțiile publicului nu au 
întârziat să apară, mulți dintre cei care au par-
ticipat la festival transmițându-le, prin interme-
diul site-urilor de socializare, edilului Marcel 
Avram și directorului Casei de Cultură, doamna 
Mihaela Erika Popovici, multe felicitări pentru 
frumoasa organizare a evenimentului.

Pagină realizată de Diana MIHAI



5. ianuarie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumiri speciale şi o mare recunoştinţă acestei minunate echipe
Iosif Mircea JICHICI, primarul oraşului Lipova

Tradiţia purtată de peste 25 de ani îna-
intea Sărbătorii Naşterii Domnului, 

de către reprezentanţii administraţiei locale a 
oraşului Lipova, a fost împlinită şi în acest an 
aşa cum se cuvine, atunci când au sosit oaspe-
ţii străini care formează delegaţia germană, re-
prezentând „Cercul de Prietenie Româno-Ger-
man”.

Reprezentanţii delegaţiei din Germania au 
sosit la Lipova pregătiţi cu o mulţime de cado-
uri şi pachete cu dulciuri pentru copiii de toa-
te vârstele din Lipova, dar şi de pe toată Valea 
Mureşului.

Sunetele colindelor româneşti au sunat şi de 
această dată pentru oaspeţii mult aşteptaţi în fie-
care an la Lipova în prag de sărbătoare, vechii 
prieteni germani ai oraşului care vin la Lipova 
necontenit, de peste 25 de ani. Aceștia vin cu un 
scop măreţ – acela de a aduce o bucurie şi un 
zâmbet în sufletul copiilor.

Odată cu sosirea delegaţiei germane însoţită 
ca de fiecare dată de Moş Crăciun, Sfânta Săr-
bătoare a Crăciunului se simte tot mai aproape, 
inevitabil, spiritul acestei minunate sărbători 
fiind resimţit în sufletul fiecăruia, indiferent de 
vârstă.

Primirea oficială a delegaţiei germane, în 
fruntea căreia a fost ca de fiecare dată bunul şi 
vechiul prieten al oraşului Lipova, Willi Ge-
hring, a fost asigurată şi pregătită de Mircea 
Jichici – primarul Oraşului Lipova, care a fost 
alături de delegaţia germană din prima zi de 
când au sosit şi până la plecare.

Încă din prima zi după ce au ajuns la Lipo-
va, reprezentanţii delegaţiei germane au înce-
put pregătirile pentru împărţirea pachetelor, 
aduse din Germania. După ce pachetele au fost 
toate descărcate şi pregătite, delegaţia germa-
nă alături de prietenii lor din Lipova, au plecat 
la drum, să împartă cele câteva mii de pachete 
pregătite.

În total au fost pregătite şi împărţite peste 
4000 de pachete cu dulciuri şi alte ajutoare, 
toate acestea special pregătite pentru copiii din 
grădiniţele, şcolile şi casele de copii din Lipo-
va, precum şi copiii din satele şi comunele de 
pe toată Valea Mureşului.

La fel ca în fiecare an, cum se întâmplă de 
mai bine de 25 de ani la Lipova, şi această vizi-
tă a prietenilor din Germania a fost una speci-
ală, frumoasă, care a adus un nou strop de spe-
ranţă în suflet copiilor şi, alături de ei, şi celor 
care s-au implicat trup şi suflet pentru ca aceas-
tă amplă acţiune să fie posibilă.

Delegaţia germană sosită la Lipova, care s-a 
ocupat de organizarea întregii acţiuni, a fost for-
mată din: Willi Gehring (sufletul acţiunii) ,Tra-
ut Augenstein, Friedel Konig (Moş Craciun), 
Gregor Lehnart şi Norbert Zech. Alături de 
această delegaţie, au fost prezenţi şi au sprijinit 
derularea întregii acţiuni, primarul oraşului Li-
pova – Mircea Jichici, Lucian Feneşan- Centrul 
de Informare şi Promovare Turistică Lipova şi 
Donţu Lucian – director Liceul „Atanasie Ma-
rienescu” Lipova.

Pe lângă toate aceste lucruri minunate care 

au ajuns acolo unde trebuia, adică la copilaşi, 
acţiunea derulată  a adus, ca în fiecare an, şi 
speranţa că această prietenie româno-germană, 
cu un scop atât de frumos la mijloc, cu o istorie 
atât de frumoasă, va dăinui mulţi ani de acum 
înainte şi  multe Sfinte Sărbători de Crăciun vor 
fi petrecute aşa, în aceeaşi formulă, împreună, 
prietenii români şi germani care formează acest 
minunat Cerc de prietenie româno-german.

Cu acest prilej, domnul primar a spus: „Mul-
ţumiri speciale şi o mare recunoştinţă acestei 
minunate echipe, care, de mai bine de 25 de 
ani,  se gândeşte la copiii din Lipova şi de pe 
toată Valea Mureşului şi le face, în fiecare an, 
această surpriză extraordinară în preajma Cră-
ciunului, aducându-le astfel zâmbetul pe buze 
şi speranţă în suflete.

Pe această cale şi cu o astfel de ocazie speci-
ală, doresc să transmit tuturor, în numele meu şi 
în numele Primăriei Oraşului Lipova, Sărbători 
fericite şi luminoase alături de cei dragi, sănă-
tate, bucurii, belşug şi noroc în toate, iar Noul 
An să îi găsească fericiţi, cu sufletele pline de 
iubire şi speranţă! Crăciun Fericit şi un An Nou 
Fericit tuturor !”. Aşa cum au fost spuse şi în 
cadrul întâlnirii de la Primăria Oraşului Lipo-
va, urările pentru Sărbătoarea Crăciunului sunt 
transmise, cu această ocazie,  tuturor, copiilor 
dar şi adulţilor, tuturor locuitorilor oraşului 
Lipova, în două limbi diferite, dar cu aceeaşi 
semnificaţie sinceră şi profundă, aşadar vă spu-
nem din suflet: „Crăciun Fericit !” şi „Frohe 
Weihnachten !”

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

An Nou fericit, prosper, presărat cu multă sănătate, 
realizări frumoase şi numai bucurii!

Iosif Mircea JICHICI, primarul oraşului Lipova

Oraşul Lipova a intrat în Noul An, 2018, 
sub o ploaie de culori, lumini dintre cele 

mai frumoase şi adevărate jocuri de scântei, 
care, pentru câteva momente, au „aprins” cerul 
oraşului, acoperindu-l cu o adevărată paletă de 
culori, dansuri de lumini şi joc de artificii, fără 
precedent.

În noaptea dintre ani, locuitorii oraşului Lipo-
va au fost prezenţi în zona centrală a oraşului, pe 
platoul Pieţei Vechi, în vecinătatea Pieţei Liber-
tăţii unde a fost amplasat şi Bradul Mare de Cră-
ciun, cu puţin timp înainte de ora 12:00, pentru 

a spune într-un glas „La mulţi ani 2018 !”, dar 
mai ales pentru a vedea şi pentru a se bucura de 
spectacolul de lumini pe care Primăria Oraşului 
Lipova l-a pregătit la cumpăna dintre ani.

Alături de cetăţenii oraşului Lipova, au fost 
prezenţi şi primarul oraşului Lipova, domnul 
Mircea Jichici, care a dorit să ciocnească o cupă 
de şampanie şi să spună „La mulţi ani !” şi „An 
Nou Fericit !”, păşind în anul 2018 împreună cu 
toţi locuitorii oraşului.

Finalul spectacolului de pe cer a fost învăluit 
de apaluze, toţi privitorii fiind foarte încântaţi şi 

plăcut impresionaţi de ceea ce au avut parte în 
Noaptea dintre ani.

Cuvintele primarului oraşului Lipova, Mir-
cea Jichici, pentru Noul An, au fost transmise 
cu drag şi din suflet pentru toţi locuitorii, acesta 
dorindu-le, şi pe această cale, tuturor: „An Nou 
fericit, prosper, presărat cu multă sănătate, rea-
lizări frumoase şi numai bucurii.  Anul 2018 să 
vă găsească pe fiecare,  sănătoşi, veseli şi plini 
de speranţe!”, a transmis domnul Iosif Mircea 
Jichici.
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Virgil Bunescu - Primar al comunei Giarmata

Domnul Virgil Bunescu, 
primarul frumoasei 

comune Giarmata, aflată la 
13 kilometri de Timișoara, 
este unul dintre cei mai har-
nici și destoinici edili pe care 
îi are județul Timiș. Deja el 
se află la al doilea mandat, 
iar oamenii care l-au votat 
au avut și de ce? De când el 

este primar, localitate a început să se dezvolte vă-
zând cu ochii. Deși birocrația este dușmanul prin-
cipal al adminstrațiilor locale, Bunescu a reușit 
de-a lungul anilor să implementeze multe proiecte 
importante pentru localitate. Numai într-un an, 
în 2017, el a izbândit asfaltarea stăzilor unui sat 
întreg. Despre reușitele și nereușitele anului care 
tocmai s-a încheiat și despre speranțele anului 
2018, am reușit să îl prindem pe Virgil Bunescu 
pentru un scurt interviu.

Domnule Bunescu, spuneți-mi cum a fost anul 
2017 pentru Primăria Giarmata?

4Trebuie să spun că nu prea a fost bun, fiind-
că din păcate nu prea am reușit să facem multe 
investiții, așa cum ne-am dorit. Deși avem bani, 
birocrația ne omoară. Ne pune mari piedici. Prin 
urmare, te încurcă foarte mult până ajungi să 
pui în practică tot ce ți-ai propus. Am semnat 
contractele pentru multe proiecte, am făcut 
documentația tehnică și urmează licitația de 
lucrări, dar e mare birocrația și îți ia foarte mult 
timp.

De câte proiecte e vorba?
4Avem cinci proiecte pe fonduri europene, 

unul pe PNDL mare și unul pe dezvoltare, ca să 
modernizăm școala din localitate. Asta presu-
pune foarte multe hârtii și documente. Te întâr-

zie. Din cele cinci, unul este pentru asfaltarea 
drumuri, altul pentru o grădinița nouă de 120 
de locuri, altul pentru modernizarea căminului 
cultural și încă unul pe apă și canalizare în car-
tierul nou destinat tineretului. Unul e pe PNDL 
de 3,5 milioane de euro tot pe apă și canaliza-
re într-un sat al comunei, Cernăteaz. Mai avem 
unul cu Master Planul, dar de acesta se ocupă 
Aquatim. E în valoare de 8 milioane de euro, să 
extindem sistemul de apă și canalizarea în Giar-
mata. Acum, în comună avem apă și canalizare 
în proporție de 30%. Cu acesta se închid proiec-
tele pe infrastructură.

Ce înseamnă modernizarea și restructurarea 
Căminului Cultural Giarmata? 

4Totul va căpăta o altă față. Sala de specta-
cole va fi destinată numai spectacolelor. În plus 
vom face o casă separată destinată nunților și 
botezurilor. Va fi și un spațiul al căsătoriilor și 
va cuprinde și un birou de evidența populației. 
Căminul va rămâne numai pentru manifestări 
culturale. O să avem sală de spectacole. Scena o 
vom ridica și o vom mări. Vor fi cabine destinate, 
pentru artiști, pentru instrumentele muzicale. Fi-
ecare profesor va avea cabinetul lui de instrucție 
cu elevii.

Cine a proiectat toate acestea?
4Eu am gândit acest proiect. În plus, fiindcă 

vom face o sală specială destinată numai spec-
tacolelor, tot aici vom prezenta și filme artistice. 
Vom avea și o bucătărie pentru mesele festive. 
Va fi ceva foarte interesant. Vom schimba și 
fațada căminului cultural. În jurul construcției va 
fi amenajat totul, într-o altă concepție. Vom da 
o imagine nouă în exterior cu multă verdeață și 
flori. Vor fi schimbate geamurile, acoperișul, tot. 
Trebuie să scăpăm de igrasie, fiindcă clădirea 

este afectată. E mult de lucru aici. Proiectul are 
o valoare de 500.000 euro, fonduri venite de la 
Uniunea Europeană. 

Totuși anul 2017 pare a fi fost un an reușit?
4Din acest punct de vedere da, proiectele 

sunt foarte valoroase. Avem deja banii în cont. 
Este bine, dar cu implementarea stăm mai prost, 
din cauza birocrației. În 2017, am reușit totuși 
să asfaltăm tot satul Cernăteaz, iar străzile din 
Giarmata în proporție de 40%, pe lângă ce am 
avut. Am organizat o ședință de consiliu local, 
unde am expus toate aceste proiecte. Au venit 
arhitecții și le-au prezentat consilierilor. Vom 
avea și o bază sportivă nouă cu 2.500 locuri și cu 
vestiare. Va fi un stadion modern. Vom face și 
ștrandul termal.

Ce așteptați de la 2018?
4În primul rând să implementăm aceste pro-

iecte. În plus mă gândesc și la altele mai aproa-
pe de sufletul oamenilor - pe cultură, sport sau 
sănătate. În general primarii se gândesc să facă 
drumuri, apa și canalizare sau trotuare, și aces-
tea sunt bune, e nevoie de ele,  dar trebuie să ne 
aplecăm și asupra umanului. Primaria să se im-
plice mai mult în probleme sociale, să ajute oa-
menii. Există persoane aflate în nevoi, cu multe 
probleme și trebuie sprijiniți, iar statul nu îi bagă 
în seamă. Ei au nevoie de ajutor, mai ales bătrâ-
nii singuri, care nu au nicio speranță. Am discu-
tat și cu preoții din localitate. Primăria și Biserica 
să acționeze împreună pentru a veni în sprijinul 
acestor oameni aflați în situații dificile din comu-
na Giarmata. Avem și un exemplu concret. An de 
an organizăm Balul pensionarilor, la care parti-
cipă sute de seniori. În 2017 evenimentul a fost 
la ediția a patra. Oamenii au venit și s-au distrat 
foarte bine. Au fost foarte bucuroși și mulțumiți.

Avem bani, dar birocraþia ne omoarã!

După marele eveni-
ment al anului 2017 

din data de 1 Decembrie – 
Ziua Naţională – care a îm-
brăcat Giarmata în frumoase 
haine de sărbătoare, iată că, 
într-o blândă seară de iarnă, 
în 16 decembrie, a avut loc 
o altă amplă și emoționantă 

manifestare cultural-folclorică devenită tradi-
ţională. 

Nu uiţi niciodată locul unde ai văzut 
lumina zilei 

Virgil Bunescu

Primăria şi Consiliul Local Giarmata au or-
ganizat Festivalul de datini colinde şi obiceiuri 
de iarnă, ediţia a şaptea. Ca în fiecare an, eve-
nimentul a trezit un interes foarte mare, fiind-
că au venit ansambluri folclorice şi interpreţi 
de muzică populară din multe judeţe din ţară. 
Dintre acestea amintim: Vatra Dornei, Pia-
tra Neamţ, Satu Mare, Carei, Brazi, Prahova, 
Târgu Jiu, Pitești, fiecare grup fiind format din 
15-20 membri. Din judeţul Timiş, Giarmata a 
participat cu Ansamblul Sânziene Bănăţene. 

Despre acest important festival, primul om al 
comunei, domnul Virgil Bunescu, ne-a declarat 
următoarele: „În fiecare an, invităm aici în Ba-
nat, în localitatea noastră, ansambluri folclorice 
din alte zone din România, pentru a-şi prezenta 
frumoasele datini şi obiceiuri la căminul nostru 

cultural. Nu întâmplător facem acest minunat 
festival. Giarmata este o comună care, odată cu 
plecarea etnicilor germani în Germania, a fost 
populată cu familii provenite din diverse regiuni 
ale ţării. Astfel, încercăm prin acest eveniment 
să le aducem aminte oamenilor de obiceiurile şi 
tradiţiile de unde s-au născut, din localităţile în 
care au crescut şi vrem să le facem un Crăciun 
frumos şi autentic, an de an, aici, la Giarmata. 
E clar că nu uiţi niciodată locul în care ai vă-

zut lumina zilei prima dată şi nici obiceiurile şi 
folclorul de acolo, mai ales tradițiile din preaj-
ma Naşterii Domnului, Crăciunul. Acesta este 
unul dintre scopurile evenimentuui”, a explicat 
Bunescu. Alt obiectiv al festivalului este per-
petuarea folclorului din toate zonele României. 
Astfel, se oferă ocazia artiştilor să se manifes-
te într-un mediu organizat şi sigur, la sat, unde 
acest gen de spectacole este primit mult mai 
cu interes de oameni. „Toate acestea fac parte 
din specificul naţiei române şi noi încercăm să 
o menţinem, să o perpetuăm prin actul artistic 
pentru a nu-şi pierde identitatea”, a mai spus 
destoinicul primar Virgil Bunescu. Sufletul și 
moderatoarea manifestării a fost talentata inter-
pretă de muzică populară, Felicia Stoian.  

Festivalul de datini, colinde şi obiceiuri de iarnă, la Giarmata
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 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Vasile BOSOSCHI - Viceprimar al comunei Remetea Mare

M-am reîntors la mun-
ca fecundă pe care 

mi-o oferă jurnalele Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Is-
toric, cu nuanțele lor speci-
fice de abordare a fiecărui 
interlocutor, dar și cu latura 
pitorească a fiecărui dia-
log. Deși vin din Banatul de 
munte, în convorbirile mele 
cu „pustanii”, am constatat 

că, atunci când se stabilește un echilibru sănătos 
în interiorul unei relații interumane, problema 
făloșeniei regionale nu se mai pune.

Cât privește ecoul trezit de interviurile realizate, 
ele sunt, pentru mine, prilej de nedisimulată bucurie. 
Cu domnul viceprimar Vasile Bososchi, dialogul de 
început de an a debutat cu pași de vacanță.

Domnule viceprimar, permiteți-mi, la cea dintâi 
întâlnire a noastră, să adresez conducerii primări-
ei dumneavoastră, membrilor Consiliului Local, 
angajaților instituției și, nu în ultimul rând, locui-
torilor comunei Remetea Mare, un an cu sănătate 
și voie bună.

4Mulțumesc în numele tuturor.
Domnule viceprimar, când am trecut în 16 

decembrie prin comună, v-am întâlnit alături de 
domnul primar, pe drumul ce duce la Ianova.

4Da, susținuți de domnul primar, am conti-

nuat munca de asfaltare. Era, ca și azi când stăm 
de vorbă, un timp prielnic acestei activități.

Era sâmbătă!
4Foarte bine, duminica este zi de odihnă. 

Atunci am reușit să terminăm asfaltarea a două 
străzi din satul Ianova.

Încet, încet...
4Încet, încet, realizăm obiectivele propuse 

împreună cu domnul primar și cu consilierii lo-
cali. Am continuat, mutând utilajele, să asfaltăm 
și drumul din zona gării, precum și cel care duce 
la cimitir.

Văd stații de autobuz moderne.
4Da, există un contract al Autotimului, în-

cheiat ca și operator de transport la Consiliul 
Județean Timiș, contract câștigat în urma unei 
licitații, iar Primăria Remetea Mare, nu plătește 
nimic Autotimului.

De ce nu cu RATT?
4Roxana, am fost împreună cu domnul pri-

mar la conducerea RATT, am discutat posibilita-
tea unei eventuale colaborări, dar pretențiile lor 
sunt exorbitante.

Adică?
4Păi, cei de la RATT ne cereau să le asigurăm 

un număr de 200 de abonamente, un anumit 
număr de bilete vândute și mai mult decât atât, 
ne cereau să mai plătim din bugetul primăriei o 
sumă foarte mare, lunar.

Pentru că în paginile revistei noastre există o 
„foaie” pentru Aquatim, este firesc să vă întreb de 
relația cu ei.

4Aquatim, fiind un serios distribuitor regio-
nal, are un termen de a încheia problema apei, 
până în anul 2020. E vorba de o lucrare ce se va 
derula pe fonduri europene.

Nu lipsește, din preocupările primăriei Reme-
tea Mare, niciodată școala.

4Tu ești dăscăliță, Roxana, și știi foarte bine 
că acolo se pregătește viitorul comunei noastre. 
Și nu numai... Pe lângă lucrări de mare anvergu-
ră făcute școlii, domnul primar a ținut să termi-
năm atât podețele din fața școlii, unul în apro-
pierea trecerii de pietoni care asigură un plus 
de siguranță elevilor. Avem chiar și un proiect 
de trecere pietonală semaforizată, tot pentru 
siguranța copiiilor.

Domnule viceprimar, cu ce gânduri, extrapro-
fesionale, începeți acest an?

4Cu credința împărtășită de mine și alții, prin 
diverse mijloace, că dacă oamenii, fie ei tineri sau 
mai puțin tineri, dacă au iubire în suflet, vor avea 
și liniște. Iar dacă vor avea liniște, vor fi fericiți și, 
fericiți fiind, vor număra binecuvântări.

Domnule viceprimar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc, Roxana, dorind colegi-

lor tăi, cititorilor acestui splendid jurnal și priete-
nului nostru Vasile Todi, un an binecuvântat!

Realizãm obiectivele propuse împreunã cu domnul primar ºi cu consilierii locali

Rubrica medicului veterinar

Avertisment pentru toţi crescătorii de animale

Un avertisment de o importanță vitală pentru toți crescă-
torii de animale din România vine de la cel mai înalt 

nivel și vizează inclusiv o mobilizare a forțelor autorităților cu 
competențe de control și sancționare.

Fermierii sunt îndemnaţi de Organizaţia Mondială a Sănă-
tăţii (OMS) să nu mai folosească antibiotice pentru stimularea 
creşterii şi prevenirea bolilor la animalele producătoare de hra-
nă, deoarece această practică poate duce la dezvoltarea infec-
ţiilor periculoase la oameni.

Noi reguli din 2018

De anul acesta maşinile mai vechi de 12 ani vor trebui să facă 
mai des inspecţia tehnică periodică, în timp ce pentru auto-

vehiculele noi intervalul de prezentare la staţiile ITP va fi de 3 ani.
Potrivit noilor reglementări, de la 1 ianuarie, în cazul maşinilor 

cu o vechime de 12 ani sau mai mult, inspecţia tehnică periodică va 
fi obligatorie anual, nu o dată la doi ani, cum este în prezent.

De la biroul nostru social

Programul antisărăcie

Anul acesta va intra în vigoare Legea venitului minim de incluziune1. Acest act normativ este, 
de fapt, un program antisărăcie ce va fi direcționat către cei mai săraci 5 milioane de români, 

așa cum arată expunerea de motive a legiuitorului.
În textul motivației se mai spune că „ajutorul de incluziune se acordă pentru asigurarea necesităților 

zilnice de viață”. Iar un sfert din populația României, inclusiv familii cu copii, se află în această 
situație. Conform articolului 97 din lege, aceasta se aplică de la 1 aprilie 2018.

Legea venitului minim de incluziune (176/2016) înlocuiește cele trei programe anti-sărăcie exis-
tente în acest moment – venitul minim garantat, alocațiile pentru susținerea familiilor și ajutoarele 
pentru încălzire – într-un singur program.

1 Incluziune -  raportul a două ansambluri de elemente dintre care unul se include integral în celălalt.

Rubrica şcolii

Creşte suma alocată 
pentru preşcolari şi elevi

Costul pentru fiecare elev sau preșcolar pen-
tru învățământul preuniversitar de stat, par-

ticular și confesional acreditat, pentru anul 2018, 
crește cu 673 lei, potrivit unei hotărâri adoptate de 
Guvern.

Costul standard per elev / preșcolar se apli-
că pentru cheltuielile cu salariile, sporurile, 
indemnizațiile și alte drepturi salariale în bani, 
stabilite prin lege, precum și contribuțiile aferente 
acestora.

Finanțarea de bază a unei unități de învățământ 
preuniversitar rezultă din multiplicarea costului 
standard per elev / preșcolar cu coeficienți specifici 
unității de învățământ preuniversitar și cu numărul 
de elevi.

În atenţia şoferilor

Din albumul cu fapte al 
primăriei

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Mereu, gândurile mele cele mai bune se îndreaptă către locuitorii Dumbrăviţei
Victor MALAC, primarul comunei Dumbrăviţa

Dumbrăvița, una 
din cele mai 

frumoase, bogate și bine 
gospodărite comune ale 
României, prezentă în 
paginile de promova-
re în arealul Banatului 
istoric, ale jurnalului 
interregional „Bana-
tul”, ne aduce, deseori, 
în apropierea domnu-
lui Victor Malac, edilul 

acestui adevărat orășel al pustei bănățene. La re-

centa noastră întrevedere de început de an, domnul 
primar a ținut să reitereze pentru consătenii săi me-
sajul domniei sale. Mesajul unui om care alături de 
preocuparea cotidiană pentru comună, poartă me-
reu respectul cuvenit locuitorilor săi. Întrebat ce ar 
dori să comunice consătenilor în prag de an nou, 
domnul primar ne-a spus:

„Mereu gândurile mele cele mai bune se în-
dreaptă către locuitorii Dumbrăviței şi nu-mi do-
resc altceva decât ca Bunul Dumnezeu să-i binecu-
vânteze cu sănătate şi să le dea puterea de a merge 
înainte, indiferent câte obstacole ar apărea. Fie ca 
harul Mântuitorului să se pogoare asupra lor şi a 

celor dragi lor, iar Anul Nou 2018 să le aducă sănă-
tate, fericire, prosperitate şi numai bucurii.

De asemenea, doresc să mulțumesc tuturor 
agenţilor economici, societăţilor şi instituţiilor 
publice care îşi desfăşoară activitatea în comuna 
noastră, pentru buna conlucrare avută cu Primăria 
și Consiliul Local Dumbrăvița, și sper ca această 
colaborare să fie menținută și în 2018.

Nu în ultimul rând, doresc să îmi exprim apre-
cierea pentru toți cei care, în acest an, prin activi-
tatea depusă în diferite domenii - artistic, cultural, 
sportiv, educativ ori spiritual - au făcut cinste co-
munei noastre.”

S-a derulat o nouă etapă a proiectului 
„Păstrarea vie a tradiţiilor şi obiceiurilor în patru domenii”

Recent, la Dumbrăvița s-au strâns colin-
dători din mai multe zone folclorice din 

țară, dar și din Opștina Zitiște, Republica Serbia. 
Au sosit de peste graniță 60 de cetățeni reuniți prin 
proiectul în derulare, „Păstrarea vie a tradițiilor 
și obiceiurilor în patru domenii”, care au venit să 
participe și să vadă Festivalul de datini colinde și 
obiceiuri de iarnă la a V-a ediție. 

Printre ei au fost colindători din satul Torda, 
care au cântat frumoase colinde și urări din zona 
lor. Pe scenă a mai urcat o trupă de tineri actori 
din satul Banatsko Karađorđevo, medaliați cu pre-

miul întâi în Serbia și care au încântat publicul 
din Sala Polivalentă. De la Dumbrăvița a excelat 
formația de dansuri „Dumbrăvițeana” - seniori și 
juniori, care împreună cu colindătorii din Bistrița, 
Maramureș, Suceava și alte zone folclorice au 
însuflețit festivalul.

Doamnele din grup au expus frumoase brode-
rii și lucruri de mână confecționate de gospodine 
cu specificul sărbatorilor de iarnă de peste granița 
vecină.

În holul generos de la intrarea în Sala Poliva-
lentă, partenerii de proiect de la noi au organizat 

un atelier de creație în care oaspeții au văzut cum 
se confecționează oalele din lut prin prestația tână-
rului artist Nicolas Leș.

Din același material, sculptorul Bogdan Nue-
leanu a inițiat spectatorii în arta modelajului.  În 
mâna lui, lutul a căpătat viață într-un cap de om 
care îi semăna leit. Domnia sa a explicat cum se dă 
expresia chipului, proporțiile, axele imaginare care 
stau la baza inițierii unui model. 

Explicând și lucrând totodată, a reușit să inducă 
în mentalul privitorului simplitatea întreprinderii 
unei astfel de îndeletniciri, totul este să încerci.

Poliţia Locală Dumbrăviţa s-a înnoit cu două SUV-uri

Primăria și Consiliul Local Dumbrăvița au achiziționat recent pentru Poliția Locală două mașini de teren 
Dacia Duster, complet echipate și omologate. Cu această ocazie, cetățenii Dumbrăviței se pot simți mai 

în siguranță, știind că Poliția Locală Dumbrăvița poate interveni mult mai prompt în cazuri de necesitate.
În cazul în care dumbrăvițenii au reclamații specifice domeniului de activitate al Poliției Locale Dumbrăvița, 

pot apela la nr. de telefon: 0256/296.001, sau pot accesa site-ul: www.politialocaladumbravita.ro

IV. Mikulás Játszóház Újszentesen

A magyar óvoda és iskola kisdiákjai már 
hetekkel ezelőtt elkezdték a Mikulás 

váró ünnepségre való felkészülést. A várva-várt 
esemény napján, eljött hozzájuk ajándékokkal 
tele zsákkal a Mikulás, akit szülők és nagyszülők 
nagylétszámú tábora is örömmel fogadott. A gye-
rekek versekkel, énekekkel kedveskedtek a Mi-
kulásnak.

Ezt követően szorgos óvónénik segítségével 
különböző Mikulás és karácsonyi díszeket 
készítettek. Elkészült a Mikulás csizmája, csákó-

ja, a karácsonyfa, az adventi koszorú, amit a 
gyerekek hazavihettek. A rendezvényen be-
mutatkozott a jövendőbeli felkészítő osztály 
tanítónénie is, Török Edith személyében. A 
kézműves tevékenységek kiváló alkalmat te-
remtenek az ismerkedésre, fontos közösségépítő 
szerepük van, amelyben gyermek, szülő és pe-
dagógus együttesen vesz részt a hagyományos 
ünnepen. A játszóházat támogatta a Rákoczi 
Szövetség, valamint a helybéli Némedi és a Za-
bos család akiknek ezúton is köszönjük!

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Rubrica etnicilor maghiari
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Vă îndemn din suflet ca, împreună, să mulţumim bunului Dumnezeu pentru tot!
Brian Filimon, primar al comunei Măureni

La început de 
nou an, edilul 

Brian Filimon își în-
dreaptă gândurile sale 
de bine către locuitorii 
comunei Măureni, pe 
care o administrează. 
Domnul primar a pos-

tat pe pagina de Facebook a Primăriei, dar și pe 
contul personal, un mesaj către cetățeni, pe care 
îl redăm, prin bunăvoința domniei sale, în rân-
durile următoare: „A trecut încă un an din viața 
fiecăruia, cu bune și rele, cu realizări multe 
sau mai putine. Cu satisfacții mari sau fără, pe 
planuri profesionale sau personale. Vă îndemn 
din suflet ca, împreună, să mulțumim bunului 

Dumnezeu pentru tot, pentru că am ajuns să tră-
im aceste clipe. Să ne rugăm împreună pentru 
noul an, în care, în primul rând, ne dorim sănă-
tate, după care înțelegere, respect, apreciere re-
ciprocă, bunătate, binecuvântare și realizări cât 
mai multe împreună! Eu, cu întreaga familie, 
vă doresc La mulți ani 2018!”.

Balul Iernii de la Măureni, 
ediţie de excepţie

În 4 ianuarie, începând cu orele 18, 
locuitorii comunei Măureni au fost 

invitați la Căminul cultural, pentru a lua parte la 
o petrecere inedită alături de muzicanți de top 
din țară - „Balul iernii 2018”, eveniment organi-
zat de Primăria Măureni, ajuns la cea de a doua 
ediție. Balul s-a bucurat de prezența formației 
Vest Music, condusă de Mugur Madoșa, alături 
de soliștii Geanina Giblak, Ramona Faur și Cos-
min Popa. Organizatorii nu i-au așteptat cu mâi-
nile goale pe oaspeți, pe lângă muzica de calitate, 

aceștia oferind și un aperitiv bogat, de lângă care 
nu au lipsit gustoasele sărmăluțe, carafele de vin, 
de răchie și sucuri pentru toate gusturile. Partici-
parea la evenimentul de excepție, incluzând me-
niul și programul artistic, fiind condiționată de 
un preț modic de doar o sută de lei de persoană, 
bani de care participanții nu au ținut cont, având 
în vedere că pentru un astfel de bal costurile în-
cep, în general, de la 250 de lei, fapt confirmat și 
de prezența numeroasă a petrecăreților la eveni-
mentul organizat de Primăria Măureni.

Primarul Brian Filimon 
îndeamnă cetăţenii la mobilizare generală

Localnicii comunei Măureni întâmpină 
în continuare probleme cu energia elec-

trică, la fiecare rafală de vânt rămânând fără 
curent, spune primarul Brian Filimon. Potrivit 
domniei sale, s-au făcut numeroase sesizări la 
Enel, compania care furnizează energie electri-
că, însă acestea nu au avut niciun rezultat. Ba 
mai mult, edilul a înștiințat și Prefectura Caraș-
Severin despre problemele cu care se confruntă 
comuna, însă, deocamdată, lucrurile au rămas 
neschimbate. Drept urmare, primarul Brian Fi-
limon a făcut un anunț pe pagina de Facebook a 
primăriei, îndemnând oamenii să se mobilizeze 
pentru un protest în stradă împotriva companiei 
Enel, în luna ianuarie, fie în fața Primăriei Mă-
ureni, fie la sediul Enel din Reșița. „Suntem în 
continuare dezamăgiți și total nemulțumiți de 
modul în care sunt tratate problemele noastre 
cu Enel. Considerăm că următorul pas este să 
ne strângem într-o zi cât mai mulți la un protest 

în stradă. Vom face un tabel pentru a aduna mai 
multe semnături, să organizăm o zi de protest. 
Poate așa se schimbă ceva, pentru că altfel nu se 
poate. (…) Problemele sunt foarte mari. Le-am 
expus și în ședință la Prefectură, cu directorul 

de la Enel. Toți ne-am spus ofurile, le-am spus 
că este cea mai proastă colaborare pe care pot 
să o am. Sunt șocuri de curent aproape zilnice, 
se ia curentul de la orice adiere. Investiții zero, 
încă avem distanțiere de lemn puse de oamenii 

noștri, transformatoare praf. Oamenii îmi sar 
mie în cap de câte ori sunt probleme, dar, din 
păcate, nu depinde de mine”, a precizat prima-
rul Brian Filimon.

În urma apelului pe site-ul de socializare, 
foarte mulți cetățeni și-au arătat acordul față 
de demersul inițiat de edilul din Măureni, asi-
gurându-l de toată susținerea. „Îi dau dreptate, 
domnului primar! În una dintre zilele în care 
au fost probleme, în jurul orei 18:20, până la 
ora 19:00, au fost circa 20 de șocuri de curent. 
Au fost sesizări făcute de către localnici, dar 
fără rost. De multe ori le închidea telefonul, 
fără nicio explicație sau nu răspundeau, pen-
tru că ei văd de unde apelezi. Eu îl susțin pe 
domnul primar și voi participa la protest. Sper 
ca vom reuși împreună”, a spus domnul Ovidiu 
Țurcanu, unul dintre locuitorii comunei Mău-
reni.

Problemele cu penele de curent continuă la Măureni

Pagină realizată de Diana MIHAI
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Dragi elevi ai școlii din Voieg, vă anunțăm 
prin intermediul acestei pagini, că admi-

terea absolvenților de clasa a VIII-a la liceu se va 
desfășura în conformitate cu Metodologia aproba-
tă în 2010. Astfel, la calculul mediei de admitere 
la liceu va fi luată în calcul în proportie de 80% 
media generală de la Evaluarea Națională, iar 20% 
media generală de absolvire a claselor V - VIII.

Conform Calendarului admiterii în învățământul 
liceal de stat pentru anul școlar 2018-2019, repar-
tizarea computerizată se face într-o singură etapă. 
Candidații care au participat și au rămas nerepartizați 
în urma repartizării computerizate pot fi repartizați, 
de către comisiile de admitere, pe locurile rămase li-

bere, în perioada de rezolvare a situațiilor speciale.
Comisia Națională de Admitere poate stabili și 

altă modalitate de înscriere a candidaților care do-
resc să participe la admiterea computerizată în alt 
județ și se stabilește prin procedură modalitatea de 
completare și transmitere a fișelor de înscriere. 

Se menține posibilitatea echivalarii examenu-
lui de limbă străină (necesar la admiterea în cla-
sele a IX-a cu program blingv) cu examenele de 
recunoaștere internațională pentru certificarea 
competențelor lingvistice în limbi străine - în ca-
zul în care elevul a promovat în timpul gimnaziu-
lui astfel de examene și în cazul în care solicită 
recunoașterea și echivalarea lor.

Rubrica şcolii: Admiterea la liceu în 2018 a fost anunţată

 Calendarul complet pentru înscrierea la liceu şi repartizarea computerizată

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Da c ă 
aveți 

copii, vă 
b u c u r a ț i 
de anumite 
drepturi ga-
rantate de 
lege. Fie că 
este vorba 

despre zile libere atunci când copilul este bolnav 
sau despre diferite indemnizații, ar trebui să fiți 
informați.

Mai exact, mamele care tocmai au născut au 
dreptul la concedii și indemnizații, precum cele 
pentru maternitate sau pentru risc maternal. De 
asemenea, tații pot cere acordarea unui conce-
diu paternal și au și ei dreptul la indemnizație de 
creștere a copilului, de îngrijire a acestuia atunci 
când este bolnav și acordarea unui liber anual 
pentru a merge la doctor cu copilul.

Concediul şi indemnizaţia de risc maternal
Concediul de risc maternal se acordă gravide-

lor, femeilor care au născut recent și celor care 
alăptează, pentru protecția sănătății și securității 
acestora.

Atât concediul, cât și indemnizația de risc ma-
ternal (în cuantum de 75% din media veniturilor 
din ultimele șase luni) se acordă fără a fi nevoie 
de îndeplinirea stagiului de cotizare. 

Concediul şi indemnizaţia de maternitate
Salariatele care urmează să nască pot in-

tra în concediul de maternitate și pot primi o 
indemnizație lunară care depinde de stagiul de 
cotizare. Durata concediului de maternitate la 
care au dreptul asiguratele este de 126 de zile ca-
lendaristice, acordate împărțit: 63 de zile pentru 
sarcină, acordate înainte de naștere și 63 de zile 
pentru lăuzie, acordate după naștere, însă medicul 
poate stabili o altă împărțire.

Dreptul dumneavoastră

O veste care bucură fermierii

Ve s t e a 
de la 

APIA care o să 
bucure toți fer-
mierii întrucât 
este informația 
pe care aceștia 
o așteptau la 
început de an 
din partea fun-
cționarilor care le achită subvențiile agricole  este 
aceasta: din 8 ianuarie 2018, s-a reluat plata regu-
lară aferentă Campaniei 2017.

Plăţile finanțate din Fondul European de Garan-
tare Agricolă se efectuează la cursul de schimb de 
valutar stabilit de către Banca Centrală Europeană 
de 4,5993 lei pentru un euro, iar plăţile finanțate 
din Fondul European Agricol pentru Dezvoltare 
Rurală la cursul de schimb valutar de 4,5390 lei 
pentru un euro.

De la biroul nostru agricol

Dragan GIORGIEV - preot

Îl reîntâlnesc pe 
preabunul părinte 

Giorgiev la cel dintâi pas 
făcut de acest an în dru-
mul său spre eternitate. Și 
cred că prima mea întreba-
re, adresată domniei sale, o 
așteaptă mulți cititori. Poate 
nu atât întrebarea, cât răs-
punsul.

Părinte, morala este un 
fapt de viață, un fapt care provoacă jubilație. 
Pe ea, niciodată, copilul proaspăt născut nu 
și-o poate imagina ca pe o interdicție. Cât de 
moral e gestul omului de a apela la mijloacele 
anticoncepționale?

 4Păcatul este lucrul întunericului, spune 
apostolul Pavel, iar Sfântul Anastasie Sinaitul 
spune:  ,,Precum când tună și fulgeră, o dată 
auzi tunetul și o dată vezi lumina fulgerului, așa 
în clipa când s-a zămislit copilul se zideste în el 
și trupul si sufletul lui, într-o forma ca o sămânță 
de cânepă sau poate mai mic, dar în aceeasi vre-
me". Mijloacele anticoncepționale atâta timp 
cât își au rolul de a  împiedica formarea vieții, 

de a împiedica modul sublim de transmitere a 
chipului și a dragostei lui Dumnezeu, nu repre-
zintă un lucru bun. Subliniez faptul că este un 
păcat în măsura în care sunt puse în aplicare. 
Anticoncepționalul este echivalentul avortu-
lui, prezentat sub o altă formă.  Oprește cre-
area propriului rai pământesc și îngrădește și 
stârpește fericirea. Prin contracepție înteleg 
actul îndreptat împotriva concepției, și da, este 
un păcat.

Care e principala criză a României de azi?
4Criza din ziua de azi, sau mai bine spus 

crizele, cu toate sensurile ei. Nu pot fi obiectiv 
in privința crizei principale, dar pot enumera 
anumite crize, pe care le resimt în primul rând 
ca om, și apoi ca preot. Pe loc fruntaș, se situ-
ează lipsa încrederii dintre oameni. Oamenii 
au devenit sceptici unii fața de ceilalti, se cre-
ază o stare sumbră sau ștearsă de încredere, 
și astfel se pune baza unui început care are ca 
scop distanțarea si distrugerea omului. Pierza-
rea omului începe de la izolare, de la încetarea 
comunicării, și de la lipsa acordării votului de 
încredere. Lipsa comunicării cu Dumnezeu, dez-
nădăjduirea, lipsa comunicării dintre oameni 

sunt crize care ne afectează deopotrivă. Cred că 
o criză trece granițele și nu se limitează numai la 
un spațiu. Criza politică, economică și altele, vin 
în completarea tabloului numit: criza. 

Cum se poate ieși din ea?
4Soluția stă în fiecare dintre noi, însă tre-

buie să fim buni meșteri să o extragem și să o 
punem in practică, atâta timp cât gândim înspre 
binele societății. Ideea de criză o putem înlătura 
prin rugaciune și apoi prin muncă.   

Părinte, care este îndemnul pe care îl dați cel 
mai des?

4Iertarea. Un simplu cuvânt care spune tot. 
Dintotdeauna am susținut și susțin că numai 
prin iertare ne putem mântui. Gândul mă trimi-
te la Rugăciunea Domnească, unde cererea a 
5-a spune așa:  ,,Și ne iartă nouă greșalele noas-
tre, precum și noi iertăm greșiților noștri.” Sub 
toate îndrumările, stă la loc de cinste această 
frumoasă rugăciune, prin care suntem ghidați 
spre mântuire. Și ca preot, înaintea Sfintei 
Împărtășanii cu Trupul si Sângele Mântuitoru-
lui Hristos, în timpul Sfintei Liturghii, mă întorc 
către credincioși adresând cuvintele: Iertați-mă, 
iertați-mă, iertați-mă.

Iertarea - un simplu cuvânt care spune tot

Zile libere şi indemnizaţii pentru părinţi în 2018
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Din albumul nostru
de suflet 

În pas cu „Caravana Tradiţiilor”

Ioan MICURESCU - Primar al comunei Bata

Pornesc spre Bata 
odată cu bănuitul ră-

sărit de soare. Iubesc acest 
sat ca un cuib al tăcerilor 
albastre. Lumea atemporală 
a câmpiei a rămas demult în 
urmă. Cobor prin pădurea 
mocioneștilor și Vasile Todi, 
omul care mereu se întor-
ce acasă oriunde se află în 
Banat, mă roagă să opresc 

mașina. Întinde leneș mâna în partea stângă, 
arătându-mi, prin fâșiile de ceață, o pajiște care 
așteaptă ca  pendula cu conuri de brad a pădurii, 
să-i sune ora primăverii. „Vezi tu Roxana, aici, în 
vremurile vechi și frumoase, fetele locului își spă-
lau cămășile în roua de pe otava destinată mânji-
lor.”  Tac.

Deși mă îndeamnă să pornim, mai zăbovesc o 
clipă. Totul aici, pădurea strălucind cu veșmântul 
de chiciură, pajiștea de la poalele ei, liniștea 
înghețată, totul pare neverosimil. Și neverosimilul 
tutelat de constelații mistice nu simte nevoia de 
contigent, îi ajunge singurătatea, îi ajung inflexiu-
nile echivocului și invocația din cuvântul rostit cu 
credință, ca să înflorească.

Pornim, pe drumul ce ne apropie de biserică, 
deslușim în depărtare silueta inconfundabilă a 
domnului primar. Este chiar dânsul!

Domnule primar, de cu zori spre primărie!
4Ei, Roxana dragă, deprindere de paor.
Se mai văd urmele „Caravanei Tradițiilor”, 

domnule primar?
4În sufletele oamenilor, cu siguranță. Cara-

vana Tradițiilor, așa cum ți-am spus în rândul tre-
cut, nu a ocolit satul Bata, niciodată din 2010! Și 
în 10 decembrie, trecut, spectacolul de colinde a 
încântat. Un regal!

Ce mai fac celebrii dubași din Bata?
4Draga mea, dubașii din Bata trebuie să se 

reorganizeze. Ei sunt purtători de datini. Colindele 
din Bata sunt în număr egal cu zilele anului: 365!

O parte din ele sunt eternizate într-un volum 
semnat de doamna Delia Micurescu, membru al 
Uniunii Scriitorilor din România.

4Da, sunt 38 la număr, cuprinse și în regis-
trul național imaterial UNESCO. Este frumos, 
fără îndoială, să asculți un concert de colinde pe 
scenă, dar cu totul altfel simți ascultându-I pe 
ulițile satului.

Trăiți într-un fel aparte aceste momente.
4Mă nasc a doua oară, renasc, dacă vrei, as-

cultând un marș al dubelor. De câte ori îmi intră 
în casă, eu colind alături de ei. Redevin, astfel, 
copilul de odinioară. Copilul care, adolescent fiind, 
aveam 14 ani, a participat zece ani ca dubaș în 
echipa satului. Și doi ani am fost adjunctul    voie-
vodului. Ce să spun mai mult?

Voievod?
4Voievod nu am ajuns, dar am fost voievod, 

după regulă, pe un colind. Fiecare dubaș trebuia 
să fie voievod peste un colind. Ce vremuri, Roxa-
na dragă! Ce vremuri…

Voievozii, toți câți cunoaște istoria, au o pasiu-

ne aparte. Iubesc vânătoarea.
4De ce mă stârnești?
Domnule primar, ar râde cititorii de mine, 

aflând că bat drumul până la Bata, reușesc să-l 
întâlnesc pe fondatorul celui mai mare festival în-
chinat zeiței Diana și eu nu-l întreb nimic despre 
vânătoare. Măcar o trecere în timp.

4Ei, au fost aicea iscusiți vânători, începând 
cu baronul Mocioni, acolo unde se desfășoară 
„Festivalul Vânătorilor”, că tot ai amintit, există 
o legătură între locația amintită și Marele Maes-
tru de Vânătoare al Casei Regale. Tatăl meu, fiind 
gonaș la vânătorile baronului Mocioni, purtător 
de scăunel și apoi când a dobândit încrederea 
și prețuirea baronului, purtătorul său de armă, 
spunea că toate cărările prin pădure erau mă-
turate, iar crengile copacilor, tăiate până acolo 
unde nu putea atinge baronul cu pălăria pe cap. 

Odată, povestea tot tata, în locul unde azi se 
află Pensiunea „Bade Ioane”, se aflau un număr 
mare de vânători, în mare parte străini, și deo-
dată, un uliu coborî spre locul unde aceștia erau 
adunați, rotindu-se sfidător în văzduh. Atunci, ci-
neva care se pare că impunea respect celorlalți, 
a apăsat pe cocoșul armei aducând uliul la pi-
cioare. Era Antoniu Mocioni.

Domnule primar, sunteți printre puținii edili cu 
care, întâlnindu-mă, uit să mai vorbesc despre cele 
administrative. Dar o astfel de conversație, atât 
pentru cititori, cât și pentru mine este captivantă. 
Vă mulțumesc.

4Și eu.

Dubaºii din Bata sunt purtãtori de datini

Gestul domnului Ioan Micurescu ar trebui predat politicienilor României
 Titu BOJIN, Preşedinte al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric

Decembrie. 21 
d e c e m b r i e , 

la încheierea adună-
rii de sfârșit de an a 
„Asociației primarilor 
din Banatul Istoric”, 
domnul președinte Titu 
Bojin înconjurat de 
edili din patru județe, 
m-a asigurat că îmi va 
spune câteva cuvinte, 
în exclusivitate, privind 

acest eveniment. Aștept. „Ce altă treabă ai?”, ar 

spune Caragiale. Mă apropii de grupul unde se 
află. Doar, doar...

„Roxana, nu am uitat. Vin în câteva clipe să 
stăm de vorbă”, mă asigură dânsul. Aștept și oda-
tă apropiindu-se întreb: „Domnule președinte, 
care a fost momentul care v-a impresionat în mod 
cu totul aparte la această întâlnire?”

„În primul rând am fost impresionat de numă-
rul mare de primari, din atâtea partide și județe, 
prezenți la această întrunire, de nivelul ridicat 
de colegialitate în care s-a desfășurat, de per-
spectiva care se conturează acestei asociații și 
nu în ultimul rând, nu știu dacă ai fost în sală, 

de gestul plin de generozitate și prietenie făcut 
de domnul inginer Micurescu, primarul comunei 
Bata. După cum poate ai văzut, s-a propus, azi, ca  
fiecare județ să aibă doi vicepreședinți în cadrul 
asociației, recomandați de colegii lor din județele 
respective. Când a venit rândul Aradului, domnul 
Micurescu a propus adunării pe omologii săi din 
Birchiș și Săvârșin. Gestul domnului Ioan Micu-
rescu ar trebui predat politicienilor României. A 
fost un gest de mare noblețe și demnitate. Nu în-
tâmplător, acest om, ca și cei propuși, s-a născut 
și a crescut în spațiul geografic și spiritual al lui 
Alexandru Mocioni”.

Bineînțeles sau bine înțeles? Bineînțeles ca ad-
verb, poate să apară în contexte precum: Bi-

neînţeles că voi sosi la timp! / Voi accepta propunerile 
voastre, bineînțeles! etc.

Bine înțeles se scrie în două cuvinte când are înțelesul 
de priceput bine, caz în care este vorba de structura 
bine (adverb) + înțeles (participiul verbului a înțelege). 
Exemplu: Pentru că a fost explicat corect, acest lucru a 
fost bine înțeles de către toți / E preferabil să te faci bine 
înțeles, decât să provoci confuzii etc.

Rubrica şcolii

Cum este corect?

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Cristian DAVID - primarul comunei Biled

Biled e o localitate 
frumoasă şi respec-

tată în judeţul Timiş, situa-
tă la 20 de km, cu mare po-
tenţial economic şi agricol 
şi cu oameni minunaţi. În 
mandatul său, actualul edil 
al comunei, Cristian David, 
supranumit şi omul fapte-
lor, a reuşit să implemente-

ze multe proiecte foarte importante şi să atragă, 
în premieră, milioane de euro de la Uniunea Eu-
ropeană, în scopul modernizării Biledului. Două 
dintre obiectivele principale sunt  definitivarea 
întregii reţele de apă şi asfaltarea drumurilor, 
pentru ca în Biled să existe un standard de viaţă 
mult mai ridicat. Trebuie să amintim că, în cei 
28 de ani care au trecut de la la Revoluţia din 
1989, David este singurul edil al localităţii care 
a reuşit să atragă fonduri de la UE. Platforma 
program a lui Cristian David cuprinde mari şi 
frumoase proiecte, dintre care unele déjà au fost 
implementate, iar celelalte vor fi puse în prac-
tică în 2018. „Eu sunt un om al faptelor şi nu 
vorbesc despre lucruri pe care nu le-am făcut, ci 
numai despre cele pe care le-am realizat cu suc-
ces, pentru binele şi dezvoltarea comunei. Mai 
sunt multe de făcut, dar împreună cu echipa mea 
le vom face”, spunea Cristian David, cu prilejul 
alegerilor din 2016. Trebuie să amintim că Bile-
dul a atras două mari investiţii în 2017. Aici, a 
fost inaugurată, în octombrie, cea mai mare seră 
pentru roşii din Timiş şi din ţară. Sera de la Bi-
led se întinde pe o suprafaţă de 17.000 metri pă-
traţi fiind astfel cea mai mare seră pe structură 
de sticlă, ca suprafaţă, din România. Obiectivul 
este realizat cu o investiţie 100% românească şi 
este cel mai mare proiect din ultimii 12 ani în 
sectorul horticol de la noi. Aici vor fi produse 
roşii. De asemenea, în domeniul zootehniei, un 
puternic investitor va construi, în 2018, 15 graj-
duri unde va creşte câte 10.000 de berbecuţi pe 
serie. Deja 6 grajduri sunt finalizate.   

Domnule Cristian David, cum a fost anul 
2017 pentru Primăria Biled și pentru primarul 
David?

4Este pentru prima dată când comuna a 
primit foarte mulți bani pentru investiții. Am 
reușit să atragem finanțare pentru multe pro-
iecte care se vor desfășura pe următorii ani, pe 
infrastructură, alimentare cu apă, canalizare, 

drumuri, școli, grădinițe și dispensare. Unele 
contracte de finanțare sunt deja semnate, iar 
altele urmează să fie semnate, fiindcă proiec-
tele au fost eligibile. În 2018, vrem să atragem 
tot mai multe fonduri atât guvernamentale, 
cât și de la Uniunea Europeană. 

Cu ce proiect important se mândrește edilul 
Cristian David, în anul ce s-a terminat?

4Nu pot să spun că am un singur proiect 

de care sunt mândru de reușită. Am progra-
me pe drumuri, apă și canalizare de care sunt 
foarte mulțumit, fiindcă am reușit să le im-

plementez cu succes, dar am reușite și în do-
meniul învățământului și al sănătății în Biled. 
Acestea au ieșit foarte bine anul acesta și sunt 

mulțumit, dar nu vreau să mă opresc aici, eu 
vreau să continui cu alte programe de impact 
în 2018 și în anii care vor urma, cât voi fi eu pri-
mar.

Cum decurge proiectul privind canalizarea în 
comună?

4Biledul nu a avut canalizare până acum și 
am reușit să facem un proiect mare pe care îl 

vom implementa începând cu anul 2018. Vom 
face rețea de canalizare în localitate. Am două 
proiecte pe canalizare. Unul cu finanțare  prin 
Programul Național de Dezvoltare Locală 
(PNDL 1) și încă unul pe PNDL 2. Primul pre-
vede realizarea unei bune părți din rețea, cu 
stație de epurare, iar prin cel de-al doilea vom 
extinde canalizarea în toată comuna. Totul 
este făcut de Primăria Biled. Prețurile la apă 
sunt accesibile și normale și așa vor fi și la ca-
nalizare. De aceea nu s-a dorit externalizarea 
serviciului de apă unor companii din exteriorul 
comunei. Oamenii nu au vrut acest lucru, fiind-
că ar fi crescut mult prețurile la apă, dar nu au 
fost de acord nici Consiliul Local și nici Primăria 
Biled. De asemenea, în domeniul infrastructu-
rii locale au fost asfaltate mai multe străzi.

Ce așteaptă primarul Cristian David de la 
anul 2018 și de la Consiliul Județean Timiș?

4Vreau mai multe realizări anul viitor. În 
primul rând vreau să implementez proiectele 
pe care le avem aprobate pentru finanțare: 
extinderea asfaltării drumurilor și vreau canali-
zarea comunei. Vreau să definitivăm proiecte-
le începute și să demarăm altele noi. Vreau ca 
localitatea Biled să arate la un nivel pe care îl 
merită – să fie o comună cu adevărat europea-
nă. CJT are în frunte un administrator foarte 
bun, Călin Dobra, care își dorește foarte mult 
să ajute primăriile din județ. De CJT pot spune 
că ne-a sprijinit de fiecare dată când a putut 
să o facă, așa cum a procedat și cu celelalte 
comune. Prin urmare, în 2018, aștept același 
sprijin de la Consiliul Județean Timiș. Domnul 
Dobra a știut întotdeauna cum să fie alături de 
primari și să îi sprijine, atunci când ei au avut 
nevoie. 

Vreau ca Biledul sã devinã o comunã cu adevãrat europeanã!

Pagină realizată de Gheorghe MIRON
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Oraşul Deta merge pe drumul bun!
Petru ROMAN, primarul oraşului Deta

Finalul de an 
c o n s t i t u i e 

întotdeauna un mo-
ment de bilanț, când 
administrația locală 
trage linie și pune în 
cântar proiectele rea-
lizate și cele rămase 
nedefinitivate. Domnul 
primar Petru Roman a 
făcut o astfel de retros-

pectivă, exprimându-și gândurile într-un editori-
al publicat în Monitorul primăriei Deta, pe care 
îl redăm integral în rândurile care urmează:

„Zilele trecute am evaluat stadiul proiectelor 

importante din oraș și am constatat că am reușit 
să facem destul de multe lucruri pentru comu-
nitatea noastră. Chiar dacă sursele de finanțare 
sunt limitate, am identificat soluții de finanțare și 
am demarat o serie de proiecte mari, așa cum am 
anunțat că vom face înainte de alegerile locale. 
Blocurile ANL, de exemplu, au trecut de etapele 
complicate ale actelor și au ajuns în stadiul de 
turnare a fundației. Casa de cultură a primit acor-
dul pentru finanțare și urmează să începem pro-
cedurile pentru deschiderea lucrărilor. Șantierul 
din piață avansează cu pași rapizi, la hala mare 
se lucrează deja la turnarea fundației. Pentru par-
cul industrial din oraș s-a făcut planul urbanis-
tic zonal și mă bucur să pot spune că utilitatea 

acestui proiect se vede deja, deoarece s-a anunțat 
un prim beneficiar interesat, respectiv centrul de 
colectare al legumelor și fructelor din zona noas-
tră. Aceasta va fi prima investiție importantă din 
Parcul Industrial, urmând ca și alți investitori să 
fie primiți în acest perimetru. Sunt doar câteva 
exemple din lunga listă a investițiilor și lucră-
rilor desfășurate de administrația locală în acest 
an. Sunt lucruri care se văd și care fac din Deta 
un punct de referință în județul Timiș. Pot spune 
fără teama de a greși că ne aflăm pe un drum bun 
iar aceste proiecte vor continua și în următorii 
ani, perioadă în care, cu siguranță, vom dema-
ra și alte lucrări importante pentru oraș și pentru 
cetățeni.”

Sărbătoarea Pomului de Crăciun, la Deta

În fiecare an, în seara de Ajun, Primăria 
și Consiliul Local Deta împreună cu 

Centrul Cultural al orașului Deta organizează 
Sărbătoarea Pomului de Crăciun, eveniment la 
care sunt invitate toate grupurile de colindători 
ale cultelor din oraș. Organizatorii au fost atenți 
la detalii, astfel că dincolo de vocile minunate 
ale colindătorilor, copiii s-au bucurat de atmo-
sfera de iarnă întregită de bradul împodobit, 

de omul de zăpadă și de caleașca trasă de reni. 
Au participat grupul de colindători ai Bisericii 
Ortodoxe Române din Opatița, cei ai Bisericii 
Ortodoxe Sârbe din Deta, ai Uniunii Bulgarilor 
din Banat-filiala Deta, Ansamblul de dansuri și 
cântece maghiare Margareta, Biserica Romano-
Catolică, Ansamblul de dansuri și cântece ger-
mane Edelweis din Deta și Biserica Penticostală 
alături de Corul Mixt al Centrului Cultural Deta.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Sfârşit de an cu activităţi deosebite, la Liceul Tehnologic din Deta

Liceul Tehnologic 
,,Sfântu Nicolae” din 

Deta a marcat, în luna de-
cembrie, trei ani de apariție 
neîntreruptă a revistei școlii 
,,VeDeta”. Publicația noastră 
întrunește creații literare, arti-
cole, eseuri, fotografii reușite, 
dar și rebusuri, citate celebre 

sau desene tematice. Profesorii responsabili, în frun-
te cu doamna director Morariu Letiția și doamna 
director adjunct Rădoi Simona, au oferit, astfel, co-
piilor talentați și pasionați de lectură, respectiv pictu-
ră, posibilitatea de a-și exprima trăirile într-un mod 
organizat, scopul nostru fiind asigurarea caracterului 
flexibil şi actual al comunicării, prin conectarea sa la 
realităţile vieţii cotidiene; precum și plasarea accen-
tului pe aspectele concrete ale utilizării limbii. 

Tot în cadrul liceului nostru s-a desfășurat și 
concursul regional Crăciunul - poezie și culoa-
re (ediția I), înscris în Calendarul Activităților 

Extrașcolare al ISJ Timiș, profesori coordonatori 
fiind Luminița Grad și Cristina Vâlcea. Această 
activitate competitivă a avut trei secțiuni: creații 
literare, plastice și ecodecorațiuni, urmărind utili-
zarea corectă și adecvată a mijloacelor de expri-
mare în diferite situații de comunicare, cultivarea 
interesului pentru lectură, a plăcerii de a citi și a 
gustului estetic, dar și dezvoltarea interesului față 
de comunicarea interculturală. La competiție au 
participat elevi din județele: Timiș, Caraș- Severin, 
Hunedoara, Maramureș, Gorj, Mehedinți, Dolj și 

Școala Elementară Plandiște din Serbia. Felicităm, 
cu această ocazie, organizatorii și participanții, 
așteptându-i la anul în număr cât mai mare.

 Catedra de limbi moderne din cadrul Liceului 
Tehnologic „Sf. Nicolae” din Deta a susținut, în 20 
decembrie 2017, o activitate dedicată sărbătorilor 
de iarnă. Elevii de gimnaziu și liceu, îndrumați de 
doamnele profesoare de limba engleză și franceză, 
sub coordonarea d-nei prof. Grad, au cântat colin-
de, au recitat poezii și au prezentat tradiții și obice-
iuri de Crăciun din întreaga lume. Elevii de clasa a 

VII-a, pregătiți de d-na prof. Lavinia Bot, au inter-
pretat o scenetă în limba franceză, dând dovadă de 
talent actoricesc.  

Închei acest articol cu urări de bine, sănătate, 
bucurii și belșug în casele tuturor românilor; le 
doresc elevilor noștri poftă de studiu, multă curi-
ozitate, voință de implicare, luciditate și putere de 
muncă pentru că ne așteaptă douăsprezece luni cu 
multe posibilități, iar reușita depinde doar de noi. 
La mulți ani!

Prof. Anca Luminiţa EFTENIE
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Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ce trebuie sa faci ca sa te protejezi de un cancer incurabil

Telefoanele mobile emit 
unde radio atunci când tri-

mit și primesc semnale către și de la 
antene, iar aceste frecvențe pot pro-
voca leziuni cerebrale, mai ales în 
cazul copiilor și adolescenților. Cre-
ierele copiilor continuă să se dezvol-
te până la finalizarea adolescenței și 
sunt mai afectați de folosirea telefoa-
nelor mobile.

Părinții ar trebui să restricționeze 
timpul pe care copiii lor și-l petrec folosind tele-
foane mobile și să îi încurajeze să le inchidă noap-

tea.
Iată câteva sugestii pentru a face mai sigură fo-

losirea telefoanelor mobile:
- Ține telefonul cât mai departe de corpul tău.
- Folosește telefonul mai puțin atunci când ești 

într-o zonă cu semnal slab.
- Folosește o cască de tip hands free și dă-o jos 

când nu ești într-un apel.
- Vorbește cât mai puțin.
- Ține bateria telefonului încărcată, acesta emi-

te mai multe radiații când bateria e descărcată.
- Nu pune telefonul la ureche până când interlo-

cutorul nu răspunde la apelul tău.

Sfatul medicului  de familie

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN

Ovidiu DOȚA - primarul comunei Topolovățu Mare

La începutul acestui 
an, Topolovățul îmi 

reamintește de ceea ce îmi 
spunea bunicul meu din Ba-
natul de munte, ori de câte ori 
se întorcea de la Timișoara 
acasă: „Topolovățul pustan 
e o comună de gospodari 
adevărați.” A fost o perioa-
dă, după 1989, când aura 
acestei comune a început să 

pălească. Apoi, destinul acestei așezări – și satele 
au destinul lor – Dumnezeu le-a adus în fruntea co-
munei, prin voia localnicilor, pe dascălul satului. 
Și Topolovățul a reînceput să semene cu cel odini-
oară. Iată de ce, dialogul meu cu domnul profesor 
Ovidiu Doța s-a axat pe chiar faptele sale care au 
revigorat comuna.

Domnule primar, se împlinește…
4Un an jumătate de când am preluat man-

datul.
Dacă ați fi scos la tablă, ce ați spune despre acest 

prim an al activității dumneavoastră ca primar?
4Adevărul. Adevărul despre munca mea.
Adică?
4 Aș vorbi mai întâi despre modul în care mi-

am dus la îndeplinire obiectivele propuse, des-
pre stadiul în care se găsesc unele dintre lucrări, 
despre cauzele pentru care se amână demararea 
unora și finalizarea altora. Aș vorbi despre toate 
demersurile făcute de mine, pe lângă organele 
de stat și forurile europene pentru atragerea de 
fonduri guvernamentale și de la Uniunea Euro-
peană prin întocmirea de proiecte privind inves-
tițile de interes comunitar.

Nu v-ați ascunde după cuvinte?
4Eu nu mă ascund după cuvinte mieroase și 

nici nu amăgesc cu promisiuni deșarte. Timpul 

vorbelor nelegiuite a trecut! Sunt, domnișoară 
profesor Roxana, un om al faptelor, iar dvs. 
vedeți cu proprii ochi că nu facem decât politi-
ca bunei gospodăriri, nu măcinăm cuvinte, nu 
ducem cu zăhărelul pe nimeni. Am reușit să as-
faltăm 80% din străzile din Iosifalău, pe o lungi-
me de 4 km, am finalizat asfaltarea drumurilor 
comunale ce leagă Șuștra de Petrovaselo (pe o 
lungime de 1 km) și Topolovățu Mic de șoseaua 
Topolovățu Mare - Buziaș (cu o lungime de 1, 2 
km). Am montat instalații de clorinare la puncte-
le de pompare a apei potabile în toate cele șase 
localități ale noastre.

Dascălul din dumneavoastră, mereu aproape 
de copii și când spun asta, ochiul meu „închis afa-
ră”, vede parcul grădiniței.

4Da, am amenajat parcul din fața grădiniței 
și pe cel din fața Primăriei, am pietruit curtea și 
am amenajat încăperile din anexa situată în spa-
tele Primăriei și am înlocuit corpurile de iluminat 
clasice cu unele pe bază de LED pe artera princi-
pală din Topolovățu Mare.

Pe baza proiectelor pe care le-am depus la 
Programul Național de Dezvoltare Locală, am 
primit confirmare de finanțare guvernamenta-
lă și fonduri de la Uniunea Europeană în valoa-
re de aproape 5 milioane de euro. Ele vizează 
podul de peste Bega la Ictar-Budinți, asfaltarea 
drumului spre Cralovăț și străzile din localitate, 
reparații capitale la școala și grădinița de la Ic-
tar-Budinți, asfaltări de străzi ce leagă instituții și 
unități economice în Topolovățu Mare și Șuștra, 
reparații capitale la căminele culturale din Șuș-
tra, Iosifalău, Topolovățu Mare și, nu în ultimul 
rând, cea mai amplă și mult așteptată lucrare de 
investiții - canalizarea în Topolovățu Mare.

Într-un singur an!
4Da, deși unele lacunele legislative îngăduie 

firmelor să depună contestații, ceea ce pentru 
noi acesta este un mare neajuns. Prin urmare, 
vom începe lucrările la acest obiectiv de mare 
însemnătate anul viitor.

Am aflat un fapt unic, din punct de vedere ca-
dastral, realizat de dumneavoastră. Știți la ce mă 
refer?

4Da și este adevărat. Topolovățu Mare și 
Belințul sunt singurele localități timișene care au 
primit finanțare europeană pentru cadastrarea 
întregii comune.

Suntem în curs de elaborare a studiului de 
fezabilitate pentru rețeaua de gaz metan a co-
munei noastre, ridicările topografice și cota de 
gaz. Mă străduiesc să nu dezvălui anumite pro-
misiuni ale factorilor implicați - de la cei de deci-
zie guvernamentală până la cei care se ocupă de 
realizarea acestor obiective - pentru a nu da apă 
la moara celor care vânează greșeli chiar și acolo 
unde nu sunt.

Dincolo de faptele dumneavoastră, majoritatea 
la vedere, oamenii comunei ce ați mai dori să afle?

4Doresc să îi asigur de întreaga disponibili-
tate a Primăriei în a depune strădanii viabile, vi-
zând atragerea de fonduri și înfăptuirea obiecti-
velor de investiții mai sus menționate.

Un cuvânt de recunoștință?
4Doresc să mulțumesc Consiliului Local pen-

tru bunele servicii aduse comunității, pentru 
modul just și responsabil în care își îndeplinește 
mandatul de for decizional în buna gestionare a 
banilor comunitari și în elaborarea unor strategii 
de dezvoltare durabilă pentru anii care vin.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru dialogul 
acceptat.

4Și eu îți mulțumesc, domnișoară profesor, 
pentru modul în care promovezi, dincolo de ho-
tarul Topolovățului, comuna noastră.

Timpul vorbelor nelegiuite a trecut!

Filă rătăcită de istorie

ªtiați că regina Maria, una dintre cele mai frumoase femei din Europa, de o frumuseţe răpitoare, era numită și regina 
adulterului? Maria a dat naștere la șase copii: Carol Caraiman, viitorul rege al Romaniei, sub titulatura Carol al II-lea, 

Elisabeta, Maria, Nicolae, Ileana şi Mircea. Dar din cei şase copii, se ştie sigur că ultimii doi au fost concepuţi împreună cu 
prinţul Barbu Ştirbey, despre care se spune că a fost marea iubire a reginei. Dar până la Ştirbei, Regina a avut un şir de iubiri 
extraconjugale. Prima a fost vărul ei primar, marele duce Boris Vladimirovici, pe care l-a cunoscut la Moscova la începutul 
secolului al XX-lea şi împreună cu care se spune că a avut o relaţie de cinci ani. Maria i-a spus, de altfel, regelui Carol I că îl 
iubeşte pe Boris şi că doreşte un divorţ de Ferdinand fiindcă era însărcinată, iar copilul era al aristocratului rus. Principesa Maria 
a născut la Londra. Regina Maria a murit la Castelul Pelişor, pe 18 iulie 1938, la vârsta de 63 de ani. În ultima parte a vieţii, fiul 
ei Carol al II-lea, un aventurier notoriu, îi făcuse viaţa un calvar, reproşându-i idila cu prinţul Barbu Ştirbey, care a încercat să 
rămână alături de ea până la sfârşitul vieţii. Cei doi au fost despărţiţi, însă, cu forţa, de către Carol al II-lea.

Nu uitaţi să… râdeţi
Clientul:
– Ce fel de 

restaurant e 
ăsta? Ciorbă nu 
mai este, felul 
doi nu mai este, 
desert nu mai 
este… Aduceți-
mi haina, vă 
rog!

Chelnerul:
– Domnule, este un restaurant cu specific ro-

mânesc: nici haina nu mai este!
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Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Dreptul dumneavoastră

Cât ia angajatul în mână şi cât plăteşte firma

Salariul minim pe economie a crescut de la 1 ianuarie 2018, dincolo de mutarea contribuțiilor 
sociale de la angajator la angajat.

Firmele trebuie să plătească mai mult pentru întregul cost salarial minim, iar angajații încadrați la 
această remunerație vor primi un salariu net mai mare.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Vă mai puteţi recupera taxa auto chiar dacă aţi vândut maşina între timp

Dragi locuitori  ai comunei noastre, chiar 
dacă între timp v-ați vândut mașina pen-

tru care ați plătit una dintre fostele taxe auto, acum 

aveți posibilitatea legală de a cere restituirea ba-
nilor.

Conform Ordonanței de urgență a Guvernului 
nr. 52/2017, proprietarii de mașini pot cere iarăși 
banii înapoi pentru fostele taxe auto. Spre deose-
bire de vechile proceduri, acum este inclus la re-
turnare și timbrul de mediu, ce a fost eliminat din 
legislație în februarie 2017.

Iată și litera legii:
În conformitate cu OUG nr. 52/2017, comple-

tată și modificată de OUG nr. 68/2017, se poate 
solicita restituirea taxei auto și în cazul în care 

autoturismul a fost vândut, prin depunerea unei 
cereri la ANAF. La cerere se anexează, în original 
sau în copie, documentul doveditor al plății re-
spectiv chitanța fiscală, ordinul de plată și extrasul 
de cont, după caz, care să ateste efectuarea plății 
acesteia, precum și copiile cărții de identitate a ve-
hiculului și a certificatului de înmatriculare. Re-
stituirea se poate solicita și dacă nu dețineți copia 
documentului de plată”.

Cererile de restituire, inclusiv pentru timbrul de 
mediu, pot fi depuse de proprietarii (sau foștii pro-
prietari ai) mașinilor până la data de 31 august 2018.

Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Cobor, venind din 
Reșița, acolo unde 

președintele meu, Vasile 
Todi, s-a dus să întâlnească 
un om drag lui, drumul ce mă 
apropie de comuna V.V. De-
lamarina. Pădurile se răresc, 
ici-colo, solitari și stingheri, 
brazi bătrâni se leagănă în 
bătaia vântului de munte, ca 
niște musulmani făcându-și 

namazul.  Este atâta liniște în jur, că oprind mașina 
pentru a respira aerul curat al înălțimilor, pot auzi 
cum pe bărbia timpului curge, spre alte zări, adieri 
de mulțumire. O zi de ianuarie în care fața iernii 
s-a întors veselă spre primăvară. Râdem amândoi, 
privind bucuria zilei, asemeni unor pruncuți lăsați 
liberi vara într-o bostănărie. Prin aceste locuri, 
toamna, când viespile sparg boaba strugurelui , fa-
cem, noi, lungi popasuri pentru închipuiri. E înce-
put de an, și oamenii comunei poartă încă seninul 
sărbătorilor în ochi.

Domnul Ioan Cristian Cardaș, primarul co-
munei, abia întors din satele aparținătoare 

administrației sale, ne asigură că „întreaga comu-
nă se află într-o continua dinamică de dezvoltare”.

Am aflat, domnule primar, că această comună 
a dumneavoastră a devenit un loc extrem de inte-
resant pentru foarte mulți oameni care renunță la 
oraș pentru a se stabili aici. Greșesc?

4Nu, nu greșești, de ani buni, condițiile de 
viață pe care le oferă orașul se pot întâlni și în 
comuna noastră. Vorbesc de anumite utilități. 
Sigur că, privit prin prisma activităților culturale, 
artistice, există o distanță între noi și orașe mari, 
cum ar fi Timișoara sau Lugoj, dar foarte mulți 
oameni, foarte multe familii, înțelegând binefa-
cerile aerului curat, liniștea pe care o oferă satul 
bănățean și nu în ultimul rând condițiile de viață, 
optează spre noi locuințe aflate în comuna noas-
tră.

În fond se bucură de aceleași facilități pe care 
le oferă orașul.

4Dacă te referi la canalizare, internet prin fi-
bră optică, ori rețea de apă, atunci cu siguranță 
că da.

Casele sunt scumpe?
4Prețul lor este în funcție de ceea ce alegi 

și de cerere desigur. Iar cele pe care oamenii le 
ridică noi sunt în legătură cu ceea ce doresc să 
construiască. Noi ne așteptăm, în viitorul apro-
piat, ca numărul locuitorilor să crească prin veni-
rea celor care își cumpără ori își construiesc case 
în comuna noastră.

Cum ați încheiat anul 2017?
4Cu bine. Am definitivat o serie de proiecte, 

din care cele mai importante au vizat infrastruc-
tura rutieră, iluminatul stradal, apa, dar chiar din 
începutul acestui an, continuăm să facem ceea 
ce am promis și ce chiar este necesar. Sigur, în 
viața unei comune apar mereu nevoi noi, dar ele 
nu fac decât să înbunătățească nivelul de trai al 
oamenilor.

Un an nou, proiecte noi.
4Nu numai, mai avem de continuat și pro-

iecte mai vechi, dar desigur că vom acorda o 
atenție aparte și celor noi. Și pentru că ne aflăm 
la început de an, cum bine ai amintit, doresc să 
transmit prin intermediul jurnalului interregional 
„Banatul”, tuturor locuitorilor comunei noastre 
și ai Banatului întreg, un an liniștit cu fapte rod-
nice.

Ne aºteptãm, în viitorul apropiat, ca numãrul locuitorilor sã creascã

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Din cartea de istorie a consătenilor noştri ucraineni

După Primul Război Mondial, pe la sfârșitul anului 1918, în 
părțile Banatului a venit un moșier ucrainean, foarte bogat, 

pe nume Husar, un fost comandant al călăreților, despre care se spune 
că ar fi avut în jur de șase moșii mari. După stabilirea moșierului pe 
teritoriul viitorului sat Pădureni sau Husarka pe ucraineană, numele 
satului provenind chiar de la moșier, se știe că au început să soseas-
că și alte familii din Zacarpatica, din Ucraina, dintr-o colonie numită 
Studene, pentru ca începând cu 1935 acest teritoriu să fie declarat o 
colonie ruteană.

Astăzi, în cadrul comunei Victor Vlad Delamarina, la cca. 12 km de 
orașul Lugoj se află localitatea ucraineană Pădureni, numită și Husarka 
pe teritoriul căruia s-au așezat ucrainenii acum cca. 80 de ani în urmă. 
Cei care se stabileau aici primeau câte o bucată de pământ în jurul 
moșiei boierului, pe care să o lucreze spre a-și asigura traiul și spre a-și 
ridica acoperiș deasupra capului.

Transparenţa administrativă

Hotărâri ale Consiliului 
Local al comunei 

Victor Vlad Delamarina 
	Hotărâre nr. 57 - privind aprobarea exe-

cuției bugetare la 30.11.2017
	Hotărâre nr. 58 - privind aprobarea unor 

sume pentru acordarea de cadouri cu ocazia 
sărbătorilor de Crăciun pentru copiii de la 
școlile și grădinițele  din comună și pentru  
grupurile de colindători

	Hotărâre nr. 59 - privind înfiinţarea Servi-
ciului de Iluminat Public al comunei Victor 
Vlad Delamarina şi aprobarea Regulamen-
tului de organizare şi funcţionare şi a Ca-
ietului de sarcini al Serviciului de Iluminat 
Public

	Hotărâre nr. 60  - privind Asociația - „Gru-
pul de Acţiune Locală, Caraş-Timiş”

	Hotărâre nr. 61  - privind aprobarea rectifi-
cării bugetului local pentru anul 2017. 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ion Iacob DAMIAN - primar al comunei Vermeș

Când mă apro-
pii de pădurile 

Vermeșului iarna, pe apele 
ceții se deslușește mereu o 
somnolență bizară. Um-
brele nopții s-au ascuns 
în ochiurile mici cu apă 
înghețată, răsfirate prin 
codrii bătrâni, acolo unde 
lumina răsăritului greu 
poate pătrunde. Sunt pri-

mele ceasuri ale dimineții când opresc în dreptul 
Bisericii de lemn din Ersig. O bijuterie ortodo-
xă purtând hramul „Adormirea Maicii Dom-
nului”. Ne închinăm, eu și Vasile Todi. Rar mă 
lasă să vin singură la Vermeș. „Acest drum este 
încărcat cu atâta poezie și liniște și frumusețe 
că odihnește trecătorul,  cu ochi de văzut, mai 
mult decât un concediu petrecut în Alpi.” Îl 
cred, pentru că el iubește Carașul nașterii mele, 
mai mult chiar decât mine. Cobor în dreptul bi-
sericii din Vermeș urmând drumul ce duce spre 
sediul primăriei, acolo unde Ion Iacob Damian, 
primarul comunei Vermeș, ne așteaptă mereu cu 
două ceşti cu cafea caldă și uneori, pentru fra-
tele lui Vasile și cu un „degețel” de răchie de 
Vermeș. Să tot povestești…

Domnule primar, bine v-am găsit în cea din-
tâi lună a anului.

4Bine ați venit!
Aș dori să vă felicit și iată că o fac, pen-

tru noua dumneavoastră funcție, aceea de 
vicepreședinte al „Asociației primarilor din Ba-
natul istoric.”

4Mulțumesc.
Cum s-a întâmplat?
4Așa cum știi, că doar ai fost acolo.
Eu da, cititorii noștri, nu.
4La întâlnirea de sfârșit de an a membrilor 

fondatori ai asociației, colegi ai mei din Caraș-
Severin m-au propus celor de față pentru 
această demnitate.

Ați fost votat cu unanimitate de voturi.
4M-am bucurat. Această funcție de 

vicepreședinte al „Asociației primarilor din 
Banatul istoric” reprezintă pentru mine o de-
osebită onoare. Și îmi doresc, din tot sufletul, 
să pot să fiu folositor tuturor colegilor mei. 
Asociația aceasta are, prin statutul său, țeluri 
nobile și necesare administrațiilor noastre. 
Va fi mult de lucru, dar multe din problemele 
noastre, ale primarilor, probleme pe care greu 
sau foarte greu le putem rezolva singuri, vor fi 
duse la bun capăt cu ajutorul acestei asociații.

Domnule primar, m-am oprit, în drumul spre 
dumneavoastră în dreptul Bisericii din Ersig.

4Roxana, în județul nostru mai sunt trei 

astfel de biserici, biserici de lemn, însă numai 
cea aflată în satul aparținător comunei noas-
tre este recunoscută ca monument istoric. 
Are mai bine de trei sute de ani!

V-am întrebat și pentru că vă cunosc preocu-
parea pentru școală, biserică…

4Fără școală și fără biserică nu poate exis-
ta o comunitate. În urmă cu 39 de ani, această 
biserică a fost renovată din temelie. Trecuse-
ră 99 de ani de la prima renovare. Draga mea, 
la Ersig, întreaga viață spirituală a oamenilor 
este strâns legată de acest sfânt lăcaș.

Dar dacă tot ați amintit de intervențiile fă-
cute de-a lungul anilor, am aflat că și dumnea-
voastră susțineți o nouă acțiune de preînnoire.

4Da, primăria noastră intenționează să 
depună spre finanțare proiectul ,,Restaurarea 
patrimoniului cultural din comuna Vermeș’’.

Ce cuprinde, în mare, acest proiect?
4Obiectivul general al proiectului constă în 

impulsionarea dezvoltării locale la nivelul Uni-
tății Administrativ Teritoriale Comuna Vermeș 
prin chiar restaurarea patrimoniului cultural Bi-
serica Ortodoxă Română de lemn din sat Ersig, 
înscrisă pe lista monumentelor istorice.

Domnule primar, cum doriți să încheiem 
acest scurt dialog la început de an?

4Cu urări de sănătate și viață lungă pentru 
toți consătenii mei!

Funcþia de vicepreºedinte al Asociaþiei primarilor
 din Banatul istoric reprezintã pentru mine o deosebitã onoare

Mulţumesc domnului Gerson TEACĂ pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Vermeşul e binecuvântat prin aceşti copii
Ion Iacob DAMIAN, primarul comunei Vermeş

Vineri, 22 decembrie 2017, au avut loc 
serbările Școlii gimnaziale din Vermeș 

și din Ersig. Nașterea Mântuitorului a fost săr-
bătorită ca de fiecare dată de copiii din Vermeș 
alături de părinți, rude și prieteni, la școala din 
Ersig și la Căminul cultural „Cassian R Mun-
teanu” din Vermeș.

După serbarea școlii, ansamblul folclo-
ric „Vermeșana” a încântat numerosul public 
spectator cu noi suite de dansuri pregătite de 
coregraful Ciprian David într-o perioadă foarte 
scurtă de timp.

Ca de fiecare dată, Moș Crăciun, ajutat fiind 
de Consiliul Local Vermeș și de domnul primar 
Ion Iacob Damian, a fost darnic și a oferit cado-
uri tuturor copiilor care au spus poezii, au cân-
tat și s-au bucurat de Nașterea Mântuitorului 
nostru, Domnul Iisus Hristos. La sala de sport 
din Vermeș s-a desfășurat Clubul de Vacan-
ţă (cunoașterea adevărului) pentru petrecerea 
unui timp binecuvântat alături de copiii Bise-
ricii Baptiste „Betel” din Vermeș, sub directa 
îndrumare a pastorului Ionuţ Dragomir, eveni-
ment la care au participat și copii aparținători 
altor religii din comunitatea noastră.

Cu acest prilej festiv, domnul primar 
ne-a spus: „Orice întâlnire a mea cu copiii 
Vermeșului reprezintă, pentru mine, o întâlni-
re cu ziua de mâine a comunei. Cu viitorul ei. 
Doresc tuturor copiilor comunei noastre să urce 
cât mai sus treptele școlii neuitând vreodată sa-

tul căruia aparțin prin naștere. Vermeșul e bine-
cuvântat prin acești copii.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Petru CAREBIA - primar al comunei Coșteiu

O dimineață de iarnă, 
în atmosferă neutră 

– după cum ar spune Tho-
mas Mann, mă ispitește, în 
drumul meu spre primăria 
din comuna Coșteiu, să re-
flectez la ce fel de poezie s-ar 
putea scrie într-o astfel de 
zi? Cred că una patetică, adi-
că o poezie intim comunican-
tă cu umanul. O poezie, care, 

pentru a fi scrisă, îți cere să cobori la nadir, prefe-
rând reverberațiile și irizarea difuză a sonorităților 
de acvariu. Nu am timp suficient pentru a mă afun-
da în reflecție, zorită fiind de ceasul de la bordul 
autoturismului care îmi arată rece și neiertător că 
mă aflu într-o întârziere... academică.

Pe domnul primar Petru Carebia, ajunsă 
la timp, îl întâlnesc în holul frumos al clădirii. 
„Știam că ajungi la vreme, te-a învățat Vasile  să 
nu întârzii niciodată.” „Știți ce am învățat eu de 
la Vasile Todi legat de punctualitate?” „Ce?”, se 
arată domnul Carebia interesat . „Am învățat că 
cine întârzie ajunge la timp.” Râde...

Domnule primar, începem un an nou...
4Da și nu ar fi greșit să ne gândim ce să-i 

aducem în dar acestui nou an, care, iată, se arată 
extrem de călduros.

Dumneavoastră, primarul comunei Coșteiu, ce 
doriți să aduceți în dar locuitorilor comunei dum-
neavoastră, în prima etapă a anului 2018?

4Am și adus deja!

Anume?
4Dragă Roxana, am semnat, pentru 

acest an, cu Ministerul Dezvoltării Regionale, 
Administrației Publice și Fondurilor Europene un 
contract în valoare de 10.477.676 lei

Ce cuprinde acest contract?
4Modernizarea infrastructurii rutiere din co-

mună.
Ați apelat la un program anume?
4Da, finanțarea face parte din „Programul 

național de dezvoltare locală pentru județul 
Timiș”, în perioada 2017-2020.

La cât se află valoarea investiției?
4Valoarea totală a investiției este de 

11.019.973 lei și are ca obiectiv asfaltarea străzi-
lor din Țipari, Păru și a uneia din Coșteiu.

Câți kilometri de străzi asfaltate are astăzi co-
muna Coșteiu?

4Coșteiu are în prezent 12,8 kilometri de 
străzi asfaltate.

De la trecuta noastră întâlnire, cea din 21 de-
cembrie, când a avut loc adunarea de sfârșit de 
an a „Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, 
vă reîntâlnesc la fel de dinamic și cu fapte bogate. 
Nu v-am întrebat atunci, nici nu se cădea să tulbur 
bucuria unei astfel de întâlniri, dar acum țin să 
aflu părerea dumneavoastră, părerea unui mem-
bru fondator, despre această instituție a edililor 
din Banatul istoric.

4Draga mea, după cum bine știi, piatra de 
temelie a acestei asociații a fost pusă aici în co-
muna Coșteiu, la mijlocul anului 2016. Ei bine, 

de atunci și până azi, organizația a devenit mai 
mare, au aderat la ea noi colegi…

Este o instituție strict a primarilor? Vă întreb 
asta pentru cititorii noștri, eu știind răspunsul.

4Nu, asociația se constituie din următoarele 
categorii de membri:

a) Membrii fondatori - cei care au constituit 
asociația și au contribuit moral și material la fon-
darea ei și la constituirea patrimoniului social;

b) Membrii asociați - cei care se asociază ul-
terior fondării și contribuie moral și material la 
completarea patrimoniului asociației;

c) Membrii de onoare - persoanele fizice și 
persoanele juridice care au adus și care aduc ser-
vicii deosebite asociației sau care o sprijină sub-
stanțial în realizarea scopurilor și obiectivelor 
principale ale organizației.

Sunteți mândru de ea.
4Sigur că sunt, vorbim de o asociație a pri-

marilor din Banat, singura de acest fel. Sigur, mai 
există și a comunelor din România și a orașelor, 
dar una cu sediul în Banat nu. De altfel, am fost 
onorați la recenta noastră întrunire, de vizita 
unei delegații a primarilor din Banatul de limbă 
sârbă. Au plecat plăcut impresionați.

Domnule primar, aveți un mesaj pentru consă-
tenii dumneavoastră la început de an?

4Ei, cum să nu am, doresc tuturor locuitori-
lor comunei Coșteiu, pace în casele lor și sănăta-
te. Doamne ajută!

Am semnat, pentru acest an, cu Ministerul Dezvoltãrii Regionale un contract în valoare de 10.477.676 lei

Interviu realizat de
Roxana FURDEAN

În data de 19 decembrie 2017, a avut loc 
serbarea de Crăciun la clasele primare 

și gimnaziale, un eveniment mult așteptat de că-
tre elevii școlii noastre, mai ales că știau că urma 
să vină și Moș Crăciun să le înmâneze cadouri, 
așa cum procedează în fiecare an. Acesta nu a 
lipsit, bineînțeles, și în plus, a asistat la progra-

mul artistic pe care l-au pregătit copiii, special 
pentru el și pentru părinții prezenți la serbare.

Anul acesta, spectacolul s-a realizat împre-
ună cu ansamblul folcloric Florile Stăvilarului 
din Coșteiu, coordonat de doamna Liliana Ca-
rebia, referentul cultural al comunei. De aseme-
nea, la invitația doamnei Carebia, a participat 
și un grup vocal folcloric de la Colegiul Teh-
nic Valeriu Braniște din Lugoj. Coordonatorii 
activității la nivel de școală au fost prof. Adi-
na Băcilă,  prof. Sorina Biszak și prof. Aurora 
David.

Acțiunea a debutat cu invitarea pe scenă a 
lui Moș Crăciun, de către tinerii de la ansam-
blul Florile Stăvilarului, prin cântarea colindei 
Moș Crăciun cu plete dalbe. În cadrul spec-
tacolului, aceștia au mai cântat frumoase co-
linde tradiționale românești, la fel și membrii 
grupului vocal de la Colegiul Tehnic Valeriu 
Braniște. O parte din elevii școlii din Coșteiu, 
cei care au făcut parte din cor, au cântat câteva 
colinde în limbile română, engleză și franceză: 
Domn, Domn să-nălțăm, Noapte de Crăciun, La 
poartă la Ștefan Vodă, Santa Claus is coming to 
town, J’aime le père Noël. De asemenea, elevul 
Coșovean Luca de la clasa a II-a a interpretat 
două cântece populare, iar eleva Lungu Dai-
ana de la clasa a V-a a rostit o poezie în grai 
bănățean. Un grup vocal-instrumental, format 

din opt elevi ai școlii noastre, a încântat publi-
cul prin interpretarea sensibilă a unor colinde 
religioase.

La final, toți elevii, începând cu cei de la cla-
sa pregătitoare şi terminând cu cei din clasa a 
VIII-a, au mers la Moș Crăciun, care i-a bucu-
rat pe copii cu dulciurile pe care le-a adus pen-
tru ei, au făcut poze împreună, ca să își aducă 
aminte cu drag de această zi deosebită.

Serbare de Crăciun la Căminul Cultural Coşteiu

Prof. Adina BĂCILĂ
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Candidații la concursurile de admitere în instituțiile de 
învățământ ale Ministerului Afacerilor Interne (MAI), precum 

și persoanele recrutate pentru ocuparea prin concurs a unor posturi 
vacante nu mai trebuie să îndeplinească condiția unei înălțimi minime. 
Măsura este prevăzută într-un act normativ apărut recent în Monitorul 
Oficial. Ordinul MAI nr. 144/2017, publicat în Monitorul Oficial, Par-
tea I, nr. 917 din 22 noiembrie 2017, aduce, prin normele anexate aces-
tuia, modificări privind normele și baremele probelor fizice la admite-
rea în instituțiile de învățământ ale MAI, precum și pentru candidații 
recrutați în vederea ocupării prin concurs a unor posturi vacante.

Totodată, Ordinul MAI nr. 144/2017 elimină și interdicția de a avea semne particulare sau tatuaje nea-
coperite de vestimentație, în ținuta de vară, pentru persoanele care candidează la școlile pentru subofițeri 
- pompieri sau care participă la concursurile organizate pentru ocuparea posturilor vacante din cadrul 
Inspectoratului General pentru Situații de Urgență.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Admitere MAI: Au dispărut limita de înălţime şi 
interdicţia de a avea tatuaje

Din albumul primăriei

O alegere care onorează 
comuna Birchiş

Concediul paternal

Tatăl copilului nou-
născut are dreptul la un 
concediu paternal de cinci 
zile lucrătoare. Acest con-
cediu se acordă la cerere, 
în primele opt săptămâni 

de la nașterea copilului, în baza certificatului de 
naştere al acestuia. 

 Concediul de creştere a copilului
Oricare dintre părinţi poate cere concediul şi 

indemnizaţia de creştere a copilului, după cum 

prevede OUG nr. 111/2010, dacă a realizat timp 
de cel puţin 12 luni venituri impozabile. De la 1 ia-
nuarie 2018, indemnizaţia lunară pentru creşterea 
copilului are o limită minimă de 1.250 de lei, iar 
maximul ei este de 8.500 de lei.
Concediul pentru îngrijirea copilului bolnav

Angajaţii au dreptul şi la un concediu pentru 
îngrijirea copilului bolnav în vârstă de până la 16 
ani, conform unor modificări recente la OUG nr. 
158/2005. Înainte, concediul se acorda până la vâr-
sta maximă de şapte ani a copilului bolnav. Mai 
mult, părinţii au dreptul la timp liber anual pentru 
a-şi duce copilul la un control medical de rutină.

De la biroul nostru social

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

Intrând în Birchiș, 
după ce înainte ai 

trecut prin parcul castelului 
din Căpâlnaș iarna, realizezi 
că miracolul iernii e ductil. 
Iarna, aici, presară deasu-
pra oamenilor stele de nea 
pentru bucuria și norocul 
tuturor. În drumul spre sediul 
primăriei, zăbovim în drep-
tul unei gospodării, privind 

cum ling oile bolovanii de sare puși de stăpânul 
lor în așternutul de fân. E liniște, o liniște care s-ar 
fi înălțat la ceruri, înainte de a veni noi și se revar-
să acum, generoasă peste aceste locuri. Și ninge. 
Ninge calm, de parcă o zână în taină zămislește 
fiecare fulg pentru basmul frumos al lumii.

În biroul domnului primar Ioan Guțu, birou 
primenit de-o adiere cu miresme plăcute, căldu-
ră și ordine. Primitor, zâmbind înalt spre zarea 
ospeției, domnul primar ne primește cu proverbia-
la sa bucurie de oaspeți.

Domnule primar, se muncește în spațiul exteri-
or al primăriei, se muncește și înăuntru ei...

4Da, și muncind din primele zile ale anului, 
așteptăm să vină primăvara pentru a începe as-
faltarea drumurilor despre care ți-am vorbit în 
rândul trecut.

Vă preocupă acest proiect.

4Nu numai el, vezi tu Roxana, pe fondul de 
mediu, am depus un proiect necesar unei piste 
de biciclete pe lângă drumul județean 682, care 
leagă toate satele comunei: Birchiș, Căpâlnaș, 
Ostrov și Virișmort. Apoi ne vom îndrepta efor-
turile spre alimentările cu apă, canalizarea, pro-
iecte care nu depind de noi, sau numai de noi, ci 
și de nivelul județului și al Asociației Intercomu-
nitare.

Au fost bucuroși copiii comunei în luna care a 
trecut? Știți la ce mă refer?

4O, desigur! Dăscălița din dumneata, mereu 
cu gândul la copii. Să știi că așa cum am procedat 
în fiecare an, și la trecutele sărbători, am organi-
zat prăznuirea datinilor strămoșești așa cum se 
cuvine.

Câte cete de dubași, aveți la Birchiș?
4Suntem singura comună din județul Arad 

care avem în fiecare localitate câte o ceată de 
dubași. Și revenind la elevi, noi am alocat lui Moș 
Crăciun și în decembrie trecut, din bugetul local, 
fondurile necesare darurilor pentru copiii comu-
nei.

Ați fost prezent, în anul care a trecut, la diver-
se întâlniri, în țară, cu omologi ai dumneavoastră. 
Ați avut, la București, întâlniri cu cadre superioare 
din conducerea țării și a administrațiilor. Benefice 
aceste adunări?

4Ele sunt benefice, pentru că acolo, aleșii 

locali pot ridica probleme de interes general pri-
vind comunitățile pe care le reprezintă.

Un exemplu îmi puteți da?
4Desigur, s-au dezbătut, timp de trei zile, la 

București în februarie anul trecut probleme de-
osebite, unde au participat membrii ai Guvernu-
lui României  conduși de domnul Prim-ministru. 
Dar, de fiecare dată, problemele care se ridică, 
din totalul lor, prea puține se rezolvă. Din păca-
te. Una din problemele cu care s-au confruntat și 
se confruntă și la ora actuală toate comunitățile 
locale este aceea de a asigura materialul lem-
nos pentru încălzirea de iarnă pentru cetățenii 
comunităților noastre.

Dar, domnule primar, actele normative?
4Păi, prin actele normative, care s-au modi-

ficat an de an, după Revoluție, respectiv „Codul 
Silvic” și alte hotărâri de guvern, s-a ajuns ca 
cetățenii – și mă refer la cetățenii care locuiesc în 
unitățile administrativ – teritoriale unde predo-
mină, ca terenuri, terenuri cu vegetație forestie-
ră, adică, pădurile și pășunile împădurite, întâm-
pină mari greutăți în aprovizionarea cu material 
lemnos pentru încălzire. Dar hai să lăsăm, acum 
la început de an, aceste supărări legislative, pen-
tru o perioadă mai caldă.

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru buna 
primire. 

4Și eu îți mulțumesc.

Cetãþenii întâmpinã mari greutãþi în aprovizionarea cu material lemnos pentru încãlzire

Domnul primar Ioan Guţu, (primul din stânga imaginii) 
prezent la întâlnirea membrilor fondatori ai „Asociaţiei 

Primarilor din Banatul Istoric”
Timişoara, 21 decembrie 2017

La sfârșitul lunii decembrie a avut loc, la 
Timișoara, adunarea generală de sfârșit de 

an a „Asociației Primarilor din Banatul Istoric”. 
La această întrunire, primarul comunei Birchiș, 
domnul Ioan Guțu, a fost ales în demnitatea de 
vicepreședinte, ca reprezentant al județului Arad. 
Despre alegerea domniei sale, domnul Vasile 
Todi, prezent la întrunire, spunea: „Prin propu-
nerea și alegerea domnului Guțu, „Asociația Pri-
marilor din Banatul Istoric” a dobândit experiența 
amplă a unui bun om din administrație. Este o 
alegere care onorează județul Arad și comuna 
Birchiș deopotrivă. Un om încă verde, cum spune 
bănățeanul, un camarad sincer și apropiat de cole-
gii săi primari. Îl felicit din toată inima, dorindu-i 
succes și sănătate.”
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

Fără rădăcini nu mai suntem noi înşine
 Prof. Dr. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

Istoria apei, în 
Timişoara, se 

întinde departe în tre-
cut, fiind consemnate 
sisteme de alimentare 
ale vechii cetăţi pe la 
1600. Despre sistemele 
moderne de alimentare 
cu apă şi de canalizare 
putem vorbi însă doar 
de la începuturile seco-

lului XX, prima staţie de tratare a apei uzate de 
pe teritoriul României fiind pusă în funcţiune la 
Timişoara, în 26 octombrie 1912, iar prima uzi-
nă de apă a oraşului, în data de 1 iunie 1914. Tot 
în 1914 s-a înfiinţat Întreprinderea de apă-canal 
a oraşului Timişoara, denumită pe scurt ACOT, 
prima formă de organizare a serviciilor publice 
din ţară.

De toate aceste realizări se leagă numele unui 
tânăr inginer talentat, Stan Vidrighin, care a de-
venit apoi o personalitate influentă a vremii. Pu-
tem spune, aşadar, că Timişoara a păşit de atunci 
cu dreptul pe drumul modernizării. De-a lungul 
timpului, compania care a fost responsabilă de 

asigurarea serviciilor de utilitate publică a pur-
tat mai multe nume: ACOT, ITAS, IGOT, ICAS, 
GIGCL. Aquatim a apărut ca regie autonomă în 
anul 1991 şi în prezent este o societate comercia-
lă având ca acţionari instituţii publice. Indiferent 
de formele de organizare, toate aceste societăţi 
au pus pe primul loc, în mod firesc, calitatea ser-
viciilor oferite timişorenilor.

M-am alăturat echipei de conducere a societă-
ţii Aquatim în anul 1999. În acea vreme, proble-
mele locale erau similare cu cele ale sectorului 
de apă din România, rămas în urmă din punct de 
vedere tehnologic, dar şi economic, faţă de vestul 
Europei. Oportunităţile de dezvoltare după peri-
oada comunistă au fost, însă, pe măsura neajun-
surilor. Am înţeles atunci că necesităţile de inves-
tiţii depăşeau cu mult posibilităţile companiei, iar 
dezvoltarea bazată doar pe creşterea tarifelor era 
de neconceput, ţinând seama de puterea redusă 
de cumpărare a consumatorilor noştri. Acesta a 
fost momentul în care ne-am îndreptat atenţia şi 
eforturile înspre atragerea fondurilor nerambur-
sabile pe bază de proiecte competitive, depuse şi 
accesate la nivelul Uniunii Europene. Stoparea 
risipei de apă, folosirea tehnologiilor moderne, 

restructurarea şi eficientizarea ne-au adus în si-
tuaţia unei companii capabile să se autosusţină 
financiar şi care prestează servicii de calitate.

În toţi aceşti ani, de când mă aflu la conduce-
rea societăţii Aquatim, am fost conştient de va-
loarea moştenirii lăsate de Stan Vidrighin. Prin 
toate realizările notabile ale societăţii – contori-
zarea oraşului, o staţie nouă de epurare, cu teh-
nologie modernă, procese automatizate la staţi-
ile de tratare – am încercat să păstrăm spiritul 
inovaţiei tehnice şi de pionierat care a caracte-
rizat începuturile sistemelor moderne de apă şi 
canalizare din Timişoara. Istoria ne-a arătat că 
acum un veac, Stan Vidrighin a găsit calea potri-
vită pentru dezvoltarea durabilă a oraşului, care 
a răspuns nevoilor prezentului, fără a compro-
mite şansele viitorului. Investiţiile care se apro-
pie de două sute de milioane de Euro, unele deja 
realizate de Aquatim, altele în curs de derulare, 
toate făcute pentru timişenii de azi, dar şi pentru 
generaţiile viitoare, mă îndreptăţesc să cred că 
Aquatim a reuşit să se menţină la standardele ri-
dicate de înaintaşi.

Se spune că fără rădăcini nu mai suntem noi 
înşine. Se ştie că fără apă nu putem exista.

Anul 732

În anul 732 se folosește prima instalaţie mecanică pentru pompa-
rea apei, alcătuită dintr-un sistem de roti hidraulice elevatoare, 

care ridică apa din râu, o curate și o transmit, prin conducte subterane, 
până în interiorul cetăţii.

Este prima astfel de instalaţie tehnică de pe teritoriul României și 
se compunea dintr-un turn cu rezervor, o conductă dublă de distribuţie 
din lemn și din șase cișmele. Turnul sau castelul de apă cu rezervor era 
așezat pe un brat al Begăi din cartierul Fabric, în preajma piaţetei de 
lângă Fabrica de Bere. Conducta străbătea un teren mlăștinos, traversa 
pârâul Suboleasa și apoi se ramifica. O ramificaţie ducea până la vechea 
biserică Sfânta Ecaterina și la cazărmile de cavalerie existente acolo 
(zona liceelor Pedagogic și Loga de azi). Cealaltă conductă s-a îndreptat 
spre nord și atingea Poarta Transilvaniei (zona bancă-hotel Continental 
de azi), unde se ramifica din nou. O conductă mergea spre nord, până la 
Bastionul proviziilor sau Maria Terezia, și alta spre vest și sud, până în 
Piaţa Libertăţii de azi și la Castelul Huniazilor.

Joi, 14 decem-
brie, Aquatim, 

prin reprezentaţii săi, 
Robert Şerban şi Daniel 
Pârvan, a depus o co-
roană de flori la Caste-
lul Regal din Săvârşin, 
în memoria Regelui Mi-
hai I al României. De-
legaţia Aquatim a fost 
întâmpinată de către re-
prezentanţi ai Castelului 
Regal şi de viceprimarul 
comunei Săvârşin, dom-
nul Ioan Marc.

Coroane de flori în memoria Regelui,
 la Săvârşin

„Oscarurile” Uniunii Europene pentru Patrimoniu Cultural, 
ţinta Aquapic

Proiectul Aquapic a fost înscris de către 
Asociația Urban Survey, în concursul 

Premiile Uniunii Europene pentru Patrimo-
niul Cultural,  un fel de Oscar al patrimoniului 
continental. Întrecerea are patru categorii, iar 
Aquapic participă la secțiunea Conștientizarea 
publicului, training, educație, referitoare la va-
loarea patrimoniului cultural.

Premiile Fundației Europa Nostră sunt 

susținute de Comisia Europeană și se acordă 
sub patronajul tenorului spaniol Placido Do-
mingo. Distincțiile europene de patrimoniu 
sunt atribuite din 2002. La fiecare categorie 
există un Mare Premiu, dar în funcție de calita-
tea proiectelor pot exista mai mulți câștigători.

Proiectul Aquapic a primit confirmarea în-
scrierii în competiție. În ianuarie-februarie 
2018 va avea loc jurizarea, iar în luna martie 
participanții vor fi informați asupra rezultatelor.

Violeta MIHALACHE
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Nu vă temeŢi!

Publicăm, cu fiască dragoste, un 
fragment amplu din „Pastorala la 

Nașterea Domnului”, trimisă redacției noastre 
după ce ediția lunii decembrie a jurnalului 
interregional „Banatul” se afla la tipar, cu 
gândul frumos că dăruim tuturor cititorilor 
noștri, la început de an, un nou mesaj de 
înțelepciune și iubire semnat de Ioan cel Bun, 
Mitropolit al Banatului istoric.  

Prin mila lui Dumnezeu, însoțiți de îngeri și 
de colindele noastre românești, am ajuns azi la 
Cuibul din stâncă, la Peștera din Betleem. Și, 
o, minune! Să cădem înaintea Celui care S-a 
întrupat din Fecioara Maria. Omul L-a așteptat 
să vină într-un Cuib de stâncă, El a venit la noi 
și ne cheamă să ne întoarcem în Casa Tatălui 
Ceresc, în Cuibul veșniciei.

Deschideți azi ușa inimii să se umple de 
bucurie sfântă. Să ne împărtășim din bucuria 
Maicii Domnului, a Dreptului Iosif, a îngerilor 
și a păstorilor. Din taina acestui Praznic Sfânt 
izvorăște bucuria acestei sărbători, numită de 
Sfântul Ioan Gură de Aur: „mama sărbătorilor 
creștine”.

Cuvintele rostite de Fecioara Maria către 
Arhanghelul Gavriil: „Fie mie după cuvântul 
tău!” (Luca 1, 38), au fost cheia prin care 
Hristos a deschis porțile pământului. Fecioara 
Maria L-a așteptat pe Împăratul Cerului să intre 
în lumea noastră, în casa noastră de țărână.

Omul, această măreață catedrală pe care o 
zidise Dumnezeu pe pământ, ajunsese să fie 
pustiită de păcat. Clopotele ei nu se mai auzeau 
până la Cer. Omul căzuse în adâncul tăcerii, 
amuțise și nu mai grăia cu Dumnezeu. Sub 
povara păcatului ascultam doar tăcerea din noi. 
Omul căzuse în singurătate, deși viața lui nu era 
făcută din singurătăți în doi, ci din comuniune 
binecuvântată.

Omul nu-i o lacrimă ce moare, ci o floare 
pe care Dumnezeu o răsădește de aici, de pe 
pământ, în Rai. Tinere, nu fi o lacrimă ce moare 
pe obrazul maicii tale, ci lasă-te răsădit în Rai, 
între florile veșniciei!

               Drept măritori creștini,
Constatăm cu durere că în ultimul sfert de 

secol a mai murit o Românie. Iubită mamă, nu 
ucide lacrima de pe obrazul tău, ci las-o să cadă 
în țărâna binecuvântată a acestui neam, ca din 
ea să crească o floare pentru Cer. Fără lacrima 
ta România va fi o țară stearpă. Cine ucide o 
lacrimă, acela își ucide țara. Sunt unii dintre 
frații noștri care își ucid și azi fiii, să rămână 
doar unul, să aibă de toate. Care dintre noi și-ar 
lăsa părinții să ne ucidă frații?!

Iubite mame, înainte de a scoate sabia din 
teacă, întrebați-vă copiii dacă e bine să le ucideți 
frații. Asistăm azi la un nou concept, acela de 
bioterorism – un atac la ființa neamului nostru.

Doamne, Tu ai făcut să rodească Cerul 
în pântecele Fecioarei Maria. Te rugăm ca, 
prin harul Tău, să faci să rodească și această 
țară, în care a curs un râu de sânge, vărsat 
de feciorii binecuvântați ai neamului nostru, 
pentru reîntregirea patriei! Doamne, și azi mai 
curg râuri de lacrimi și de suferințe. Oprește, 
Doamne, curgerea, nu a timpului, ci a suferinței!

               Iubiții mei fii duhovnicești,
Brâncuși, într-o zi de mare praznic, cântând 

la strana Bisericii strămoșești, și-a trimis mintea 
la Cer, Dumnezeu i-a binecuvântat-o, iar când a 
ieșit din biserică a privit cu ochii săi ageri până în 
adâncul pământului. Și apoi a oftat, zicând: „Din 
acesta m-a  plămădit  și  pe  mine  Domnul.” A 
luat o stâncă și din ea a făcut și el o Cumințenie 
a pământului. N-a putut să-i dea viață, dar a 
reușit o transmutare a materiei  în  cumințenie. 
I-a dat acestei stânci o scânteie din cumințenia 
românească. Doamne, câtă cumințenie ai dat 
neamului nostru! Ne-ai făcut un neam cu minte. 
Binecuvântează, Doamne, mintea tinerilor și a 
celor ce conduc acest neam pe care l-ai dăltuit 

din stâncile Carpaților. Dumnezeu i-a deschis lui 
Brâncuși pentru o clipă Cerul și acolo a văzut 
cât de cuminți stau maicile noastre în Cer și așa 
a purces la dăltuirea Cumințeniei pământului. 
Doamne, când Ți-ai trimis Fiul pe pământ noi 
eram singuri în noaptea istoriei. Somnul era 
una din cele mai profunde realități ale omului. 
Era noapte. O istorie cufundată în întuneric și o 
lume cuprinsă de un somn adânc. Omul dormea 
punându-și capul pe ale sale păcate. Și totuși, 
niște păstori anonimi păzeau o lume cufundată 
în adâncul somn al păcatului. Doar ei, păstorii,  
erau  treji.  Sfântul  Apostol și Evanghelist Luca 
ne mărturisește că îngerul Domnului a venit la 
păstorii din Betleem: „Și iată, îngerul Domnului 
a stat lângă ei și slava Domnului a strălucit 
împrejurul lor și ei s-au înfricoșat cu frică mare” 
(Luca 2, 9). Consemnează mai departe Sfântul 
Evanghelist că îngerul le-a adus vestea că S-a 
născut Mântuitorul lumii: „În cetatea lui David 
vi S-a născut azi Mântuitor, Care este Hristos 
Domnul” (Luca 2, 11).

Iată cum i-a pregătit Dumnezeu pe păstori să 
primească vestea venirii în lume a Fiului  Său: 
mai întâi prin înger, apoi i-a înconjurat și pe 
ei de slavă. „Nu vă temeți!” le spune îngerul 

păstorilor. Astfel îi întărește să poată primi 
vestea așteptată de mult timp de Adam și de 
urmașii săi.

Vedeți, îngerul nu coboară la Adam, în 
adânc, să-i ducă vestea, ci o aduce urmașilor 
săi, păstorilor din Betleem. Hristos nu-l va uita 
nici pe Adam, cel din adânc, însă pentru el, 
cel frământat din țărână, va coborî Însuși Fiul 
lui Dumnezeu să-l ridice și să-l așeze din nou, 
acolo de unde căzuse în păcat.

După ce le-a vestit păstorilor minunea și le-a 
spus și locul unde S-a născut Hristos, frica lor 
se transformă în bucurie mare: „Și, deodată, 
laolaltă cu îngerul s-a văzut mulțime de oaste 
cerească, lăudându-L pe Dumnezeu și zicând: 
Slavă întru cei de sus, lui Dumnezeu și pe 
pământ pace, întru oameni bunăvoire” (Luca 
2, 13-14). Așa s-a petrecut întâlnirea dintre om 
și îngeri, aici, pe pământ. Chiar dacă Sfântul 
Luca nu ne relatează, putem spune că păstorii 
împreună cu îngerii au ajuns la Peștera din 
Betleem. Adică o imagine de Mâine, când toți 
oamenii și îngerii vor cânta împreună: Slavă 
întru cei de Sus, lui Dumnezeu, în Casa Tatălui!

Îngerii și oamenii au fost creați de 
Dumnezeu pentru a fi împreună în Împărăția 
Sa. Păcatul i-a despărțit pe oameni de îngeri și 
de Dumnezeu. Iată, acesta era zidul dintre noi 
pe care a venit să-l dărâme Hristos. Mare a fost 
uimirea păstorilor când L-au văzut pe Fiul lui 
Dumnezeu odihnindu-Se pe brațele Fecioarei. 
O, binecuvântate brațe ale Fecioarei! Voi L-ați 
legănat  pe  Fiul  lui Dumnezeu,  pe  Cel  de  care 
nu cutezau să se apropie heruvimii și serafimii. 
Hristos Se lasă legănat de brațele Fecioarei 
Maria. Îngerii I-au adus cântare Pruncului 
Iisus,  iar păstorii, cred că I-au adus merinde. 
Păstorii și-au împărțit merindea cu Dumnezeu. 
Câți dintre noi ne împărțim azi merindea cu 
frații noștri care sunt greu încercați sub povara 

sărăciei?!
Iubită soră creștină, când aduci o prescură la 

Altarul bisericii, te asemeni cu păstorii care I-au 
adus merinde lui Dumnezeu în Cuibul de stâncă. 
Această bucurie unică a Nașterii lui Hristos, 
adusă în lumea creată de Dumnezeu, cineva 
a dorit să o stingă. Era Irod cel Mare, regele 
iudeilor. Dacă îngerii I-au adus lui Iisus cântare 
de slavă, păstorii, merinde, magii, daruri de aur, 
tămâie și smirnă, Irod, mai marele poporului, 
oare ce I-a adus lui Iisus Hristos? El I-a trimis 
ca dar o sabie și mult sânge.

Frânge, Doamne, 
sabia să nu mai curgă atâta sânge în lume!
Atunci când Irod și-a trimis oastea să caute 

Pruncul (cf. Matei 2, 13), este posibil să-i fi 
întrebat și pe păstori: N-ați văzut un Prunc până 
în doi ani și pe Mama Lui? Păstorii n-au trădat. 
Păstorii nu L-au trădat pe Hristos, ci doar Iuda. 
De câte ori păcătuim, noi Îl trădăm pe Hristos 
și  Evanghelia  Sa. Păstorii   au   fost   martori 
și mărturisitori ai Nașterii lui Iisus  Hristos (cf. 
Luca 2, 9-18).

Cinstiți părinți ai Sfintelor noastre Altare,
Și noi suntem, la fiecare Sfântă Liturghie pe 

care o săvârșim, martori ai Nașterii și ai Învierii 
lui Hristos. Să-L mărturisim și să nu-L trădăm 
pe El și Evanghelia Sa.

               Iubiți credincioși,
Omul este un caier de iubire din al cărui fir 

Dumnezeu vrea să-Și facă mantie. O, cât de 
mult l-a iubit Dumnezeu pe om, încât a trimis 
pe Fiul Său în lume să-l întoarcă de pe cărarea 
iadului!

În lumea de azi sunt atâtea săbii care fac să 
sângereze gândurile omului. Chiar dacă pacea 
pe pământ este relativă, vedem cum, de multe 
ori în istorie, a fost înfiptă sabia în gândul unei 
națiuni. O dată strivit spațiul mintal al omului el 
se aseamănă unui zbor cu aripile frânte.

Doamne, binecuvântează și păzește gândul 
nației române și să nu mai auzim pe la porțile 
Europei cuvintele: Român, caut țară!

Iubiți tineri, visați și ziua, însă nu visul 
unei frunze ruginii de toamnă. Visul vostru 
să fie mereu la dulcea Românie și nu uitați că 
Anul 1918 este parte din povestea fără sfârșit a 
neamului nostru românesc.

Iubiți frați și surori în Domnul
Din bucuria  acestui  praznic  să  vă 

împărtășească Pruncul Iisus fiecăruia o fărâmiță 
și să nu o pierdeți niciodată din viața frățiilor 
voastre. Păziți această bucurie sfântă a Nașterii 
Domnului, a întâlnirii cu Pruncul Iisus pe Care 
să-L duceți și în sălașele dumneavoastră. Primiți 
și creșteți un prunc în numele lui Iisus, Cel ce 
este Prietenul pruncilor.

Rog pe Bunul Dumnezeu, la acest Praznic 
Dumnezeiesc, să-i binecuvânteze pe toți frații 
noștri și să-i mângâie pe cei ce sunt departe de 
țară, pe cei din spitale și din închisori, pe cei 
singuri și nemângâiați.

Să vă învrednicească Bunul Dumnezeu să 
petreceți aceste Sfinte Sărbători în pace, cu 
sănătate și bucurie și să le ajungeți încă mulți 
ani!

Harul Domnului nostru Iisus Hristos, 
dragostea lui Dumnezeu Tatăl și împărtășirea 
Sfântului Duh să fie cu voi cu toți!

† ioaN 
al baNatului


